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O problemach finansowych klubu mówio-
no już w trakcie sezonu, ale wszelkie infor-
macje odnośnie stanu klubowej kasy były
jedynie tajemnicą poliszynela. Dopiero w
połowie października okazało się, że sy-
tuacja finansowa jest na tyle trudna, iż po-
jawiło się realne zagrożenie nie otrzyma-
nia licencji na przyszłoroczne starty w
PGE Ekstralidze. W konsekwencji do dy-
misji podał się prezes Waldemar Sadow-
ski, zaś jego obowiązki przejął Dariusz
Wróbel, a do 31 października dzięki po-
mocy kibiców i sponsorów udało się
spłacić najpilniejsze zobowiązania, w tym
zawodników. 

Jednocześnie w wyniku decyzji prezy-
denta miasta Jacka Wójcickiego i prze-
wodniczącego Rady Miasta Roberta Su-
rowca w klubie ruszył audyt, celem które-
go było sprawdzenie aktualnego stanu
finansów w klubie, jak również przyczyn
powstania zadłużenia.

Pod koniec listopada Stal ujawniła, że ma
zobowiązania wobec ponad 100 różnych
podmiotów, a całkowite zadłużenie klubu
wynosi około 12 milionów złotych. Miasto,
komunikatem rzecznika prasowego
Wiesława Ciepieli, przyznało że skala

zadłużenia jest niepokojąca i uznaje się za
niezbędne powzięcie działań zapobiegaw-
czych przez włodarzy klubu i przedstawie-
nie planu naprawczego.

- Wysokie zadłużenie jest wynikiem m.in.
rosnących kosztów operacyjnych, niedo-
szacowania przychodów oraz braku efek-
tywnego zarządzania finansami. Koszty
organizacji meczów, wynagrodzenia oraz
obsługa zadłużenia przekroczyły zakłada-
ne budżety, powodując deficyt.

Kluczowym wyzwaniem jest uregulowa-
nie zobowiązań wobec wierzycieli. Jest to
warunek konieczny dalszego funkcjonowa-
nia klubu. Jego władze deklarują podjęcie
działań naprawczych, w tym opracowanie
szczegółowego planu restrukturyzacji oraz
zwiększenie efektywności finansowej.

Sytuacja finansowa Stali Gorzów jest po-
ważna, ale możliwa do opanowania przy
skoordynowanych i szybko wdrożonych
działaniach – można było przeczytać w ko-
munikacie prasowym.

Czekamy, podobnie jak kibice, na plan
naprawczy i prezentację działań mających
uzdrowić sytuację w klubie, gdyż w prze-
ciwnym razie Stali grozi bankructwo.
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Stal Gorzów na skraju bankructwa
Od kilku miesięcy kibice żużla w Gorzowie, ale także mieszkańcy naszego miasta, zastanawiają się nad kondycją jednego z najbardziej zasłużonych
żużlowych klubów świata – Stali Gorzów.
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Co dalej z gorzowskim żużlem? Sytuacja finansowa jest bardzo trudna, zagrażająca dalszemu 
istnieniu klubu



ww    1.12.
1971 - na Osiedlu Staszica roz-
poczęto budowę pierwszego bu-
dynku mieszkalnego; pierwsi lo-
katorzy wprowadzili się w paź-
dzierniku 1973 r.
ww    2.12.
1957 - prymas Polski, kardynał
Stefan Wyszyński, zakończył 3-
dniową wizytę w Gorzowie.
1968 - oddano do użytku nowe
skrzyżowanie ul. Chrobrego i Si-
korskiego, gdzie zainstalowano
pierwszą w mieście sygnaliza-
cję świetlną.
ww    4.12.
1956 - w miejsce dotychczaso-
wych wikariuszy kapitulnych na
Ziemiach Zachodnich mianowa-
no biskupów rezydencjalnych;
biskupstwo w Gorzowie objął
Teodor Bensch, poprzednio ad-
ministrator apostolski w Olszty-
nie; pierwszy administrator go-
rzowski Edmund Nowicki został
biskupem w Gdańsku.
2000 - rozpoczęło działalność
Radio Miejskie Gorzowa, lokal-
ny program Radia Zachód,
obecnie Radiów Gorzów; oficjal-
na inauguracja nastąpiła 18
grudnia.
2013 - oficjalnie otwarto nowe
targowisko przy ul.
Przemysłowej.
ww    5.12.
1981 - pierwsi członkowie Dzie-
cięcego Zespołu Pieśni i Tańca
„Mali Gorzowiacy”, założonego
w MDK przez Izabelę
Rożnowską, złożyli ślubowanie i
zostali pasowani na tancerzy;
data ta uchodzi za początek
działalności zespołu.
ww    7.12.
1984 - gorzowska
„Przemysłówka” przekazała Dy-
rekcji Wojewódzkiego Szpitala
w Budowie pierwszy ukończony
obiekt szpitala wojewódzkiego -
poradnię ogólną ze 100 po-
mieszczeniami, m.in. 72 gabi-
nety lekarskie i zabiegowe, po-
mieszczenia dla administracji
oraz ośrodek nauczania klinicz-
nego.
ww    9.12.
1857 - do sieci popłynął pierw-
szy gaz z nowo zbudowanej ga-
zowni, uruchomiono też pierw-
sze uliczne latarnie gazowe,
które zastąpiły dotychczasowe
lampy olejowe; gazownia czyn-
na była do 1979 r.
2007 - w czasie koncertu z okaz-
ji 750-lecia w hali przy ul. Prze-
mysłowej Piotr Rubik i jego or-
kiestra wykonali oratorium „Ha-
bitat”.
ww    10.12.
1957 - MPK wprowadziło zakaz
palenia papierosów w tramwa-
jach, zarówno wewnątrz wozów,
jak i na pomostach; zakaz spo-
wodowany został koniecznoś-
cią... uniknięcia tłoku na po-
mostach.
2008 - w budynku d. Łaźni Miej-
skiej otwarto halę tenisa
stołowego Gorzovii, urządzoną
w miejscu dawnego basenu;
urządzono tam salą treningową
z siedmioma stołami, salę gim-
nastyczną i saunę z zapleczem
sanitarnym.
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- Z wielkim ¿alem przyjêli-
œmy informacjê o œmierci Ja-
niny Górskiej, pionierki i pre-
zes Zwi¹zku Dzieci Wojny w
Gorzowie Wielkopolskim.
£¹cz¹c siê w ¿a³obie i smut-
ku prezydent Gorzowa Wiel-
kopolskiego Jacek Wójcicki
oraz przewodnicz¹cy Rady
Miasta Robert Surowiec
sk³adaj¹ rodzinie, bliskim i
przyjacio³om wyrazy szcze-
rego wspó³czucia - tak¹ infor-
macjê zamieœci³a strona in-
ternetowa Miasta.
Janina Górska urodzi³a siê

22 stycznia 1941 roku we wsi
Derewna w powiecie barano-
wickim, w województwie no-
wogródzkim na terenie dzi-
siejszej Bia³orusi. W grudniu
1945 roku w dramatycznych
okolicznoœciach rodzina pani
Janiny (ona sama mia³a za-
ledwie cztery latka) musia³a
pod os³on¹ nocy uciekaæ z
rodzinnego domu. Trafili do
zniszczonej Warszawy, po-
tem na po³udnie do Bielska-
Bia³ej a¿ wreszcie na Mazu-
ry, dok³adnie do wsi Jasiniec.
Tu³aczka ta trwa³a cztery zi-
mowo-wiosenne miesi¹ce.

- Do 15. roku ¿ycia praco-
wa³am w gospodarstwie, po-

magaj¹c w ró¿nych pracach,
miêdzy innymi pas³am krowy
oraz wyrzuca³am obornik
spod koni, owiec, krów i œwi-
nek. By³a nas wtedy spora
gromada: babcia Antonina,
wujek Bronek z ¿on¹ i dzie-
wiêciorgiem dzieci, moja ma-
ma Maria, moja matka
chrzestna Jadwiga, siostra
mamy, no i ja - pisa³a Janina
Górska we wspomnieniach,
które ukaza³y siê w ksi¹¿ce
Augustyna Wiernickiego
pt. ,,Œladami polskich dzieci
wojny’’.

W 1954 roku pani Janina
rozpoczê³a naukê w szkole
pedagogicznej w Ostródzie,
ale z powodu braku pieni-

êdzy po kilku miesi¹cach
zosta³a ze szko³y usuniêta.
W grudniu 1955 roku posta-
nowi³a… uciec z domu i przy-
jecha³a do Gorzowa, gdzie
mieszka³y siostra jej babci
oraz ciocia. W Gorzowie zja-
wi³a siê 23 grudnia o godzi-
nie pierwszej w nocy i ju¿ po-
zosta³a w naszym regionie,
bo mieszka³a oraz pracowa³a
nie tylko w Gorzowie. 

Jak sama opisywa³a we
wspomnieniach, pocz¹tki po-
bytu w Gorzowie by³y dla niej
bardzo trudne, ale przy po-
mocy dalszej rodziny uko-
ñczy³a kurs maszynopisania i
rozpoczê³a pracê w Urzêdzie
Rolniczym w Dêbnie, by po

kilku miesi¹cach powróciæ do
Gorzowa, gdzie znalaz³a
pracê w przedszkolu przy ul.
Skromnej. Potem trafi³a do
Stilonu i tam jako 19-letnia
dziewczyna pozna³a swojego
przysz³ego mê¿a Leopolda, z
którym wziê³a œlub - jak napi-
sa³a we wspomnieniach - wy-
chodz¹c razem z nim wprost
z zak³adu pracy do Urzêdu
Stanu Cywilnego. Maj¹c ju¿
w rêku odpowiednie doku-
menty udali siê do rodziców
pana m³odego, by poinformo-
waæ ich o zawartym œlubie.

- Moi teœciowie byli w szo-
ku, gdy siê dowiedzieli o na-
szym œlubie, ale doœæ szyb-
ko to zaakceptowali i wyra-
zili tak¿e swoj¹ zgodê na
nasz œlub koœcielny na
Gwiazdkê. Obiecali nam
te¿ pomóc w wyprawieniu
wesela. Œlub nasz odby³
siê 25 grudnia 1959 roku w
katedrze gorzowskiej. By³a
to piêkna uroczystoœæ.
Przyjêliœmy sakrament
ma³¿eñstwa z r¹k ks.
W³adys³awa Pieñkosia.
Wesele odby³o siê w domu
moich teœciów. Bawi³o siê
na nim 60 osób - tak wspo-
mina³a ten dzieñ pani Janina.

Kolejne lata by³a dla niej
ciê¿kie. Chorowa³a, w tym na
gruŸlicê, by³a wyrzucana z
pracy tylko dlatego, ¿e nie
chcia³a zapisaæ siê do partii.
Z czasem jej stan zdrowia na
tyle siê pogorszy³, ¿e lekarze
chcieli wys³aæ j¹ na rentê
zdrowotn¹, ale ze wzglêdów
finansowych pani Janina
chcia³a pracowaæ, gdy¿ mia³a
na utrzymaniu dwóch ma³ych
synów. Ostatecznie trafi³a do
laboratorium w Stilonie i
podjê³a naukê w technikum
chemicznym. Z koñcem 1981
roku zosta³a wys³ana na
wczeœniejsz¹ emeryturê. 

Niestety, jej m¹¿, który by³
sybirakiem zmar³ bardzo
szybko, bo ju¿ w lipcu 1987
roku. W maju 2002 roku pani
Janina wst¹pi³a do gorzow-
skiego oddzia³u Zwi¹zku
Dzieci Wojny, a funkcjê preze-
sa pe³ni³a od 2019 roku. List
do rodziny zmar³ej przys³a³
premier Mateusz Morawiec-
ki, który napisa³ m.in., ¿e Pani
Janina niestrudzenie zabie-
ga³a o utrwalanie pamiêci o
dramatycznych losach pol-
skich dzieci urodzonych w la-
tach II wojny œwiatowej.
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Odeszła szefowa Związku Dzieci Wojny
W po³owie listopada po¿egnaliœmy Janinê Górsk¹, pionierkê Gorzowa, prezesa oddzia³u gorzowskiego Zwi¹zku Dzieci
Wojny. Mia³a 83 lata.

Janina Górska prezesem Związku Dzieci Wojny była od 2019 roku
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Wrêczenie tytu³ów zwyciêz-
com konkursu odby³o siê pod-
czas uroczystej gali w gorzow-
skiej filharmonii.

„Nawigator Biznesu MOF
GW” to nagroda przyznawana
podmiotom gospodarczym z te-
renu Miejskiego Obszaru Funk-
cjonalnego Gorzowa Wielko-
polskiego, stworzona aby doce-
niæ pracê i podkreœliæ potencja³
firm oraz ich wp³yw na rozwój
gospodarczy miasta i gmin
oœciennych.

W tym roku wyró¿nienia przy-
znano w siedmiu kategoriach:
Debiut, St¹d Jestem, Biznes
Œwiadomy Spo³ecznie, Kobieta
Biznesu, Ma³a Firma Roku, Me-

cenas Sportu i od tego roku w
nowej kategorii - Produkt Re-
gionalny. Wyró¿niaj¹ one firmy,
które wytwarzaj¹ wyroby

zwi¹zane z obszarem MOF
GW, maj¹ce korzenie w lokal-
nej historii, tradycjach lub otwie-
raj¹ce region na nowe trendy i

maj¹ce wp³yw równie¿ na pro-
mocjê terenu MOF GW.
Tegoroczni laureaci konkur-
su:
Debiut: Kobietom Wypada,

wyró¿nienia dla Kaskat Dairy i
Olga Smolec-Kmoch Na
Szczêœcie.
St¹d Jestem: ELEPHANTT

£ukasz Trêbacz, wyró¿nienia
dla PPHU Drew-Plast Dariusz
Mazowiecki i Rehakompleks
Medical & Sport.
Biznes Œwiadomy Spo³ecz-
nie; ART ATELIER Agnieszka
Wieczorek, wyró¿nienia dla
spó³ek Eloroc i Inco.
Kobieta Biznesu: STUDIO

URODY ,,MILENIUM” Aleksan-

dry B³aszczyk, wyró¿nienia
Centrum Sportowe Bodyfitness
Halina Kunicka i Magdalena
Merda - Leader Team. Zak³ad
Produkcji Mebli ,,Meble Merda”.
Ma³a Firma Roku: KAN

SPEED Kamil Kandefer, wy-
ró¿nienia dla spó³ek Winnica
Vineas Montis i Ciao Italia.
Mecenas Sportu: KASKAT

DAIRY, wyró¿nienia dla spó³ki
Gezet i Fundacji ,,Zdrowo i na
sportowo’’.
Produkt Regionalny:FARMA

U MICHA£ÓW Joanna G³osiñs-
ka, wyró¿nienia dla Pa³acyk
£¹komin i Szkó³ka Roœlin ,,Api-
flora” Marek Pogorzelec.

WYDZIA£ PROMOCJI I INFORMACJI

Statuetki przyznano w siedmiu kategoriach
Tegoroczna szósta edycja konkursu o nagrodê gospodarcz¹ prezydenta Gorzowa by³a rekordowa; o statuetki ubiega³o siê
ponad 70 firm w siedmiu kategoriach.

Laureaci tegorocznych Nawigatorów Biznesu
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2013 - rozpoczął działalność Go-
rzowski Ośrodek Technologiczny
Park-Naukowo-Techniczny w
Stanowicach.
ww    11.12
2000 - stuletnia willa Herzoga
przy Nadbrzeżnej 1, ostatnio
siedziba LOK, wpisana została
do rejestru zabytków.
ww    12.12.
1564 - do miasta przybyli
wysłannicy z Paradyża, by zgod-
nie z umową lenną z 1372 r.
odebrać daninę 12 funtów piep-
rzu; jest to najstarsza wzmianka
o dopełnianiu tej powinności.
ww    13.12.
1981 - wprowadzono stan wo-
jenny w Polsce; mimo to ks. Wi-
told Andrzejewski odprawił w
katedrze mszę, podczas której
poświęcono związkowy sztandar
Elektrociepłowni; jako kapelan
„Solidarności” zainicjował też
list protestacyjny gorzowskich
duszpasterzy przeciwko wpro-
wadzeniu stanu wojennego, od-
czytany 13.12.1981 w gorzow-
skich kościołach.
ww    14.12.
1990 - w miejsce rozwiązanej
sekcji bokserskiej KS „Stal” po-
wstał Bokserski Klub Sportowy;
organizatorem klubu i pierw-
szym prezesem był Franciszek
Kołodziński.
ww    15.12.
1957 - odsłonięto pomnik Ada-
ma Mickiewicza, ufundowany w
100-lecie śmierci wieszcza
społecznym wysiłkiem miesz-
kańców Gorzowa.
2004 - statua „Śfinstera” zos-
tała przeniesiona z deptaka na
Wełnianym Rynku na skwer przy
ul. Hawelańskiej, robiąc miejs-
ce na model starego tramwaju.
ww    16.12.
1939 - uruchomiono nowy
zakład mleczarski przy obecnej
ul. kard. Wyszyńskiego; zastąpił
on starą mleczarnię z 1896 r.
przy ul. Borowskiego i służył
miastu równo przez 40 lat.
ww    17.12.
1980 - w mieście wprowadzono
częściową reglamentację mięsa
i innych produktów; system
funkcjonował do końca marca,
gdy wprowadzono reglamenta-
cję ogólnokrajową.
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- Jesteœ realizatorem
dŸwiêku, muzykiem, grasz
w spektaklach. Co to s¹ za
wydarzenia?

- Jest to akurat mój pierw-
szy spektakl, mój debiut jako
muzyka w spektaklu teatral-
nym. To spektakl zatytu³owa-
ny „My i Oni” w re¿yserii Mi-
ko³aja Kwiatkowskiego, przy
okazji mego brata. Gramy na
¿ywo muzykê zespo³u Pink
Floyd z p³yty The Dark Side
of the Moon.
- Jak to siê sta³o, ¿e za-
cz¹³eœ graæ muzykê?

- Na scenie? Ciê¿ko powie-
dzieæ, kiedy to siê zaczê³o.

Pamiêtam natomiast, kiedy
siê zaczê³a w ogóle moja
przygoda z muzyk¹. I na po-
cz¹tku by³o tak, ¿e mama po-
kaza³a mi kiedyœ swoje winyle
- Queen Michaela Jacksona,
Petera Gabriela. To by³o cie-
kawe. Ale z instrumentem tu
by³a przygoda taka, ¿e kiedyœ
wujek ze strychu œci¹gn¹³
swoj¹ gitarê z wojska. Poka-
za³ j¹ mi, mojemu bratu i
dwóm kuzynom. I od tamtego
czasu nas zaciekawi³ instru-
mentem i ka¿dy z nas po-
szed³ w kierunku gry. Ka¿dy
kupi³ sobie gitarê gdzieœ tam i
rozwija³ swoj¹ pasjê.

- Mateusz, wi¹¿esz z mu-
zyk¹ i scen¹ jakieœ plany na
przysz³oœæ? 

- Na pewno bêdê wi¹zaæ
z muzyk¹ i ze scen¹ plany
na przysz³oœæ. Od szeœciu
lat zawodowo zajmujê siê
realizacj¹ dŸwiêku. To te¿
jest dotykanie sceny. Gram
te¿ ju¿ od jakiegoœ
d³u¿szego czasu, i to
wiêcej ni¿ szeœæ lat. Po
drodze przewija³y siê jakieœ
zespo³y. Ca³y czas poja-
wiaj¹ siê jakieœ opcje.
Myœlê, ¿e nigdy nie za-
koñczê tej przygody.

RENATA OCHWAT

Kiedyś wujek ściągnął gitarę ze strychu
Trzy pytania do Mateusza Kwiatkowskiego, muzyka i realizatora dŸwiêku

- Czy konserwacja roweru
na zimê jest niezbêdna?

- Jest bardzo zalecana. 
Dziêki niej rower, który
nieu¿ywany stoi d³ugo w nie-
ogrzewanym pomieszczeniu,
ma zabezpieczone przed ko-
rozj¹ elementy stalowe. Mam
na myœli napêd, czyli wszyst-
ko, co siê wi¹¿e z ³añcuchem,
linki sterowania przerzutkami
i hamulcami. Rower warto
przykryæ czymœ, co bêdzie
poch³ania³o wilgoæ. Trzeba
pamiêtaæ, ¿e rower lepiej
znosi przechowywanie w po-
mieszczeniach, gdzie panuj¹
dodatnie temperatury.
- Jak zatem zabezpieczyæ
rower na kilka miesiêcy?

- Mo¿na to zrobiæ albo w
serwisie rowerowym albo sa-
memu. Oczywist¹ spraw¹
jest rêczne oczyszczenie ro-
weru œciereczk¹ - ramy, na-
pêdu, linek steruj¹cych prze-
rzutkami i hamulcami oraz
samych hamulców. Jeœli ma-
my hamulce tarczowe, to tu
ju¿ trzeba mieæ podstawow¹
wiedzê, ¿eby nie zanieczy-
œciæ tarczy hamulca nieodpo-
wiednimi preparatami. Je¿eli

martwimy siê o ramê, mo¿na
j¹ zabezpieczyæ preparatem
nab³yszczaj¹cym. Mamy te¿
specjalne preparaty do
czyszczenia napêdu i jego
konserwacji. Mo¿na dodatko-
wo rozpi¹æ hamulce, ¿eby
zluzowaæ napiêcie sprê¿yn w
szczêkach, choæ nie ma to a¿
tak bardzo negatywnego

wp³ywu na rower pod warun-
kiem, ¿e hamulec jest odpo-
wiednio wyregulowany, ale
spiêty. Jak najbardziej zaœ
mo¿na przestawiæ ³añcuch na
ma³¹ koronkê korby i kasety
b¹dŸ wolnobiegu. Ponadto
nale¿y pamiêtaæ o ogumie-
niu. Nie nale¿y pozostawiaæ
opon bez powietrza. Ciœnie-

nie w ogumieniu, jeœli u¿ytku-
jemy rower, sprawdzamy raz
na tydzieñ-dwa. W przypadku
d³u¿szego nieu¿ywania warto
od czasu do czasu sprawdziæ
to ciœnienie i przekrêciæ
ko³em, ¿eby nie zasta³o nam
siê w jednym miejscu. Nawet
jednak jeœli tak siê stanie,
ona wróci do pierwotnego
kszta³tu od razu po przeje-
chaniu kilkudziesiêciu met-
rów.
- Czy konserwacja roweru
manualnego mocno ró¿ni
siê od zabezpieczenia ro-
weru elektrycznego?

- Elementy mechaniczne
w obu typach rowerów s¹
bardzo podobne - mówimy o
napêdzie. To oznacza, ¿e
podobnie zabezpieczamy
³añcuch czy zêbatki. Nato-
miast zasadnicza ró¿nica
dotyczy baterii i silnika w
elektryku, gdzie w rowerze
manualnym one po prostu
nie wystêpuj¹. O ile na sil-
nik nie mamy wp³ywu, nie
konserwujemy go specjal-
nie, bo on jest produkcyjnie
uszczelniony, tak na baterie
mamy wp³yw i to wielki. Ba-

terie nie lubi¹ temperatur
minusowych. Mo¿na je wy-
montowaæ i przechowywaæ
w ciep³ym i suchym po-
mieszczeniu, a sam rower
zostawiæ w gara¿u czy piw-
nicy. Podczas przechowy-
wania bateria nie powinna
byæ na³adowana w stu pro-
centach ani nie mo¿e byæ
roz³adowana. Stopieñ
na³adowania powinien wy-
nieœæ oko³o 70-80 procent
jej pojemnoœci. Ogniwa w
œrodku nie s¹ wtedy na-
pêcznia³e, mocno œciœniête,
maj¹ luz i ca³a reakcja che-
miczna, która odbywa siê w
baterii, zachodzi w sposób
bezpieczny. Warto wiedzieæ
jednak, ¿e wszystkie rowery
sprzedawane w sklepach
rowerowych powinny mieæ
odpowiednie zabezpiecze-
nia baterii przed ewentual-
nymi skutkami uszkodzeñ
ogniw baterii. To ju¿ siê
dzieje na etapie produkcji i
kontroli technicznej i u¿yt-
kownik takiego roweru nie
musi siê tym za bardzo
przejmowaæ.

MAJA SZANTER

Użytkownik roweru nie musi się tym przejmować
Trzy pytania do Rafaela Magdziarza ze sklepu rowerowego Sprintbike z 50-letni¹ tradycj¹

- Konserwację roweru można zrobić w serwisie lub samemu -
mówi Rafael Magdziarz
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- Myślę, że nigdy nie zakończę tej przygody - mówi Mateusz
Kwiatkowski
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ww    18.12.
1948 - włoskim filmem „Dzieci
wojny” zainaugurowało działalno-
ść kino „Słońce”, drugie w mie-
ście kino, zamknięte w 2007 r.
ww    19.12.
1945 - dekretem administratora
apostolskiego ks. Edmunda No-
wickiego Kościół Mariacki w
Gorzowie, obecnie p.w. Wnie-
bowzięcia NMP, podniesiony
został do rangi katedry; jedno-
cześnie powołana została z
dniem 1.01.1946 r. parafia ka-
tedralna
ww    20.12.
1996 - oddano do użytku rondo
Szembeka na ul. Myśliborskiej.
ww    21.12.
1912 -  zamknięta została ostat-
nia w mieście garbarnia, która
mieściła się przy dzisiejszej uli-
cy Sikorskiego 111 i należała do
rodziny XIX-wiecznych garbarzy-
białoskórników Schidt; dziś
znajduje się tam „Park 111”.
ww    23.12.
1998 - grupa przemysłowa
„Rhodia S.A.” z siedzibą w Pa-
ryżu została większościowym
udziałowcem „Stilonu”.
ww    24.12.
1968 - zamknięty został Rolniczy
Dom Towarowy w Arsenale, który
następnie rozebrano; rozpoczęła
się przeprowadzka RDT do nowe-
go obiektu przy ul. Sikorskiego.
ww    25.12.
1984 - w miejsce samodzielne-
go wikariatu bp Wilhelm Pluta
erygował parafię pw. św. Ma-
ksymiliana Kolbe przy ul. Cze-
reśniowej; była to jedenasta pa-
rafia katolicka w mieście.
ww    26.12.
1979 - bp Wilhelm Pluta (1910-
1986) poświęcił po przebudowie
kościół p.w. św. Stanisława
Kostki i Antoniego Padewskiego
w Gorzowie.
ww    27.12.
1972 - ukończono budowę scho-
dów w Parku Siemiradzkiego,
które z powodu zrezygnowania
w międzyczasie z planów budo-
wy kawiarni z palmiarnią, pro-
wadziły ,,donikąd”.
ww    28.12.
1976 r. - oddano do użytku drugi
tor tramwajowy na ul. Kostrzyń-
skiej.
ww    29.12.
1994 - Rada Miejska ustaliła bar-
wy miejskie i sztandar miasta.
ww    30.12.
2010 - udostępniono w całości
trasę S3 z Gorzowa do Szczecina
ww    31.12.
1949 - po rocznej przerwie
wznowiono komunikację tram-
wajową w mieście. n
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Od zawsze wiadomo, ¿e
jak siê coœ lub kogoœ cytuje,
to siê to wyraŸnie zaznacza.
Cytata, zwana te¿
cudzys³owem, w przypadku
tekstów pisanych jest obli-
giem. Poza tym podaje siê
Ÿród³a - dok³adn¹ notê biblio-
graficzn¹. Wiadomo te¿, ¿e
nie mo¿na cytowaæ wiêcej
ni¿ 20 procent tekstu. Ma³o
tego, nie mo¿na kopiowaæ
ksi¹¿ek, jeœli nosz¹ znaki
Copyrights - ¿adna przy-
zwoita firma zajmuj¹ca siê
kopiowaniem nie przyjmie ta-
kiego zamówienia. Jeœli cho-
dzi o zdjêcia, pocztówki, wi-
zerunki - dok³adnie trzeba te-
go samego przestrzegaæ. W
tekstach pisanych - które
obowi¹zkowo przechodz¹
obecnie procedurê plagia-
tow¹, ³atwo proceder kra-
dzie¿y wartoœci intelektual-
nych wy³uskaæ. Co i rusz
zreszt¹ s³ychaæ o naruszaniu
zasad - co i rusz okazuje siê,
¿e jakaœ naukowczyni, jakiœ
naukowiec naruszy³ prawo
w³aœnie przez plagiat. I to
plagiat zamierzony.

Okazuje siê jednak, ¿e w
Internecie jest inaczej, choæ

podlega on takim samym
prawom. I co wiêcej, kra-
dzie¿, upowszechnianie
w³asnoœci intelektualnych,
tekstów, wizerunków, zdjêæ,
obrazów jest akceptowalne,
a nawet podziwiane.

Rozumiem, ¿e pojêcie
w³asnoœci intelektualnej,
w³asnoœci praw artystycz-
nych czy kolekcjonerskich
mo¿e byæ dla kogoœ obce i
niezrozumia³e. Ale jak siê
komuœ zaczyna t³umaczyæ,
na czym to polega i dlaczego
naruszanie tych praw jest ta-

kie samo jak kradzie¿ pomi-
dorów z dzia³ki lub kwiatków
z gazonu, to siê s³yszy, ¿e
jest siê czepialskim, z³oœli-
wym i najlepiej, jakby sobie
danej grupy nie ogl¹da³.

No i w³aœnie ja czegoœ ta-
kiego zaczê³am doœwiad-
czaæ. A by³o tak. Nagle, ja-
kieœ kilka tygodni temu w In-
ternecie pojawi³a siê stronka,
na której codziennie admi-
nistrator tej¿e zacz¹³ za-
mieszczaæ stare wizerunki
Landsbergu. Niektóre bar-
dzo rzadkie, znajduj¹ce siê

w prywatnych lub instytucjo-
nalnych kolekcjach. Nie by³o
przypisu mówi¹cego, sk¹d
administrator ma ten wizeru-
nek. Dlatego te¿ zada³am
pytanie o Ÿród³a publikowa-
nych materia³ów.

Administrator najpierw
udzieli³ mi odpowiedzi nie
na temat, bo napisa³, ¿e do-
sta³ je w pliku elektronicz-
nym, gotowym do udostêp-
nienia. A nastêpnie stwier-
dzi³, ¿e jak mnie siê nie
podoba, to mogê nie œledziæ
jego strony. Od mieszkañ-
ców - zachwyconych tymi
wizerunkami us³ysza³am, ¿e
jestem czepialska, a prze-
cie¿ mieszkañcy tak ko-
chaj¹ miasto, tak je lubi¹, ¿e
non stop mog¹ ogl¹daæ sta-
re wizerunki. A, i jeszcze
porównano mnie do policji
oraz poradzono w sposób
wysoce niewyszukany,
abym siê wynios³a z tej¿e
strony.

Zatem powtórzê kolejny
raz, bo jaœnie admin zablo-
kowa³ mi komentowanie, ¿e
publikacja jakichkolwiek wi-
zerunków - ludzi, przedmio-
tów, starych widokówek i tak

dalej bez podania Ÿród³a
jest kradzie¿¹. Tak¹ sam¹
jak kradzie¿ pomidorów z
dzia³ki, kwiatków z miejskie-
go gazonu, samochodu z
czyjegoœ gara¿u czy z³otej
bi¿uterii z czyjegoœ sejfu. To
jest dok³adnie takie samo
dzia³anie i dok³adnie tyle sa-
mo wa¿y. A ka¿dy, kto ten
proceder pochwala, jest
wspó³uczestnikiem kra-
dzie¿y.

Nie chodzi mnie o to, aby
nie prowadziæ stron z lo-
kaln¹ histori¹. Jak najbar-
dziej prowadziæ, bo lokalna
historia jest fascynuj¹ca.
Chodzi tylko, aby to by³o le-
galne, zgodne z prawem i
dobrymi obyczajami. I zapo-
wiadam, bêdê piêtnowaæ ta-
kie zachowania.

No i przy okazji, kolejny
raz zweryfikowali mnie
mieszkañcy tego miasta -
na niekorzyœæ niestety. Bo
co s¹dziæ o tych, którzy nie
tylko chwal¹ takiego admi-
na, ale jeszcze grubym
s³owem obra¿aj¹ tych, któ-
rzy siê na takie dzia³ania nie
zgadzaj¹. 

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

O pewnych zachowaniach w Internecie
Kiedy ktoś kogoś cytuje, powinien to wyraźnie zaznaczyć, kiedy ktoś publikuje jakieś zdjęcie, powinien podać źródło.

Przedwojenny Gorzów, czyli Landsberg an der Warthe
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Tematem celowoœci funk-
cjonowania tej¿e linii zainte-
resowa³y siê tak¿e miejskie
radne, wnioskuj¹c o weryfi-
kacje zasadnoœci jej utrzy-
mywania.

Wydawaæ by siê mog³o, ¿e
zaczerpniêta z Monty Pyt-
hon’a filozofia Ministerstwa
G³upich Kroków co jakiœ
czas trafia w gorzowskim
magistracie na podatny
grunt. Nie mniej jednak w
uruchomieniu linii 4 mo¿emy
doszukaæ siê g³êbszego sen-
su. Zw³aszcza jeœli miasto -
zale¿na od niego spó³ka -
ma ograniczaæ koszty eks-
ploatacyjne. Tak¿e energii
elektrycznej. Najwiêksze po-

toki pasa¿erów wystêpuj¹ na
odcinku pomiêdzy przystan-
kami Stilon a Dworcowa. Na
pozosta³ej czêœci trasy tram-

wajem podró¿uje znacznie
mniej osób. Tak¿e w kierun-
ku Wieprzyc, gdzie kursuj¹
linie 1 oraz 2. Obecn¹

czêstotliwoœæ na tym odcin-
ku (Wieprzyce - Dworcowa)
mo¿na uznaæ za relatywnie
wystarczaj¹c¹.

Wiêkszym problemem
wydaje siê niedostosowa-
nie rozk³adu jazdy linii
tramwajowej numer 4 do
rozk³adu jazdy poci¹gów.
Przy niskiej czêstotliwoœci
kursów tramwaju czêsto
dochodzi do sytuacji,
gdzie pusty tramwaj od-
je¿d¿a kilka minut przez
wjazdem poci¹gu, a pa-
sa¿erowie dzielnie masze-
ruj¹ na kolejny przystanek,
co wydaje siê logiczne je-
œli odleg³oœæ miêdzy przy-
stankami to 200 metrów.

Kolejny tramwaj spod
dworca odjedzie zaœ za
godzinê.

Miejmy nadzieje, ¿e jest
to rozwi¹zanie doraŸne.
Po planowanym wpuszcze-
niu torowiska (kierunek
Wieprzyce) w ulicê Janca-
rza problem rozwi¹¿e siê
sam. Obyœmy tylko nie mu-
sieli czekaæ zbyt d³ugo.
Przyk³ad nieczynnej k³adki
przy moœcie kolejowym do-
bitnie wskazuje, ¿e „przej-
œciowe utrudnienia” komu-
nikacyjne w Gorzowie po-
zostaj¹ z nami na dekady.

ROBERT TRÊBOWICZ
FORUM INTERESÓW

KOMUNIKACYJNYCH GORZOWA

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Tramwajowa dekoracja czy udogodnienie?
W przestrzeni medialnej powrócił dyskusyjny temat linii tramwajowej numer 4, która zdaniem części mieszkańców na
końcowym odcinku trasy przewozi głównie muchy, by w drogę powrotną zabrać pojedynczych pasażerów, o koneserach
tanich win wszelakich z pobliskiej „Żabki” nie wspominając.  

r  e  k  l  a  m  a

Czy zasadne jest utrzymywanie w Gorzowie obecnej linii
tramwajowej nr 4?
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Jadwiga Kowaleczko
zmar³a dwa lata temu. Zos-
ta³o po niej mnóstwo zdjêæ z
festiwali, konkursów, prze-
gl¹dów, które organizowa³a,
a tak¿e zdjêæ z dalekich pod-
ró¿y, które uwielbia³a. - Mam
te¿ du¿o bi¿uterii po mamie:
srebrnych ³añcuszków, bro-
szek, turkusów, a ja, niestety,
ubieram siê na sportowo -
przyznaje córka Anna. 

Jadwiga urodzi³a siê 15
marca 1941 roku w Wólce
ko³o Torunia. Jej ojcem by³
Józef Wiœniewski, matk¹ -
Maria z domu Ma³kiewicz. 

Uczyła na klatce
schodowej

W ¿yciorysie, rêcznie napi-
sanym przez Jadwigê, czyta-
my: „W czasie dzia³añ wo-
jennych zgin¹³ ojciec. Po wy-
zwoleniu matka ze mn¹ i
m³odsz¹ siostr¹ przenios³a
siê na Ziemie Zachodnie.
Mieszkaliœmy w Bogatyni po-
wiat Zgorzelec, gdzie za-
czê³am uczêszczaæ do
pierwszej klasy Szko³y Pod-
stawowej. W 1953 roku przy-
jechaliœmy do Gorzowa Wiel-
kopolskiego. Tu w 1955 roku
ukoñczy³am Szko³ê Podsta-
wow¹ i zaczê³am naukê w
Liceum Ogólnokszta³c¹cym”. 

Szko³¹ podstawow¹ by³a
„Jedynka” przy ulicy
D¹browskiego. W jednym z
wywiadów Jadwiga wspomi-
na³a o ruinach w centrum
miasta i drodze do szko³y,
która prowadzi³a przez wysy-
pisko œmieci. Opowiada³a
te¿, ¿e od najm³odszych lat
chcia³a zostaæ nauczycielk¹ i
„uczy³a” dzieci na klatce
schodowej. 

Szko³¹ œredni¹ by³o Liceum
Ogólnokszta³c¹ce nr 1 przy
ulicy Puszkina, tam te¿ w
1959 roku zda³a maturê. W
tym samym roku wysz³a za
m¹¿ za S³awomira i roz-
poczê³a naukê najpierw w
Studium Nauczycielskim w
Gorzowie, które ukoñczy³a w
1961 roku, potem geografiê
na Uniwersytecie Adama
Mickiewicza w Poznaniu. Od
1961 do 1986 roku by³a nau-
czycielk¹ geografii w Szkole
Podstawowej nr 8 w Gorzo-
wie. Zorganizowa³a i prowa-
dzi³a Szczep Dru¿yn Har-
cerskich imienia genera³a
Mariusza Zaruskiego (1964-
1975), Wydzia³ Harcerskiej
M³odzie¿owej S³u¿by Ruchu
oraz Dru¿ynê Nieprzetarte-
go Szlaku w Gorzowskiej
Komendzie Chor¹gwi ZHP
(1975-1977).

Pod koniec lat 60. z Jad-
wig¹ zetkn¹³ siê Dariusz
Sapkowski, gorzowski pla-
styk, nauczyciel konsultant w
Wojewódzkim Oœrodku Me-
todycznym, a w tamtym

wspominanym czasie, uczeñ
podstawówki i zuch dru¿yny
harcerskiej.

- W parku S³owiañskim od-
bywa³ siê zlot harcerski. By³o
lato, gor¹co. Sta³em w
s³oñcu i zrobi³o mi siê s³abo.
Jadzia, harcmistrzyni, ele-
gancka pani w mundurze,
wziê³a mnie na bok, zapyta³a
jak siê czujê i zaopiekowa³a
siê mn¹. Tak wiêc zna³em
siê z Jadzi¹ od dziecka. Po-
tem czêsto razem z tego ¿ar-
towaliœmy.

Do pracy przez most 

Od 1977 roku Jadwiga pra-
cowa³a w Kuratorium Oœwia-
ty na stanowisku wizytatora
metodyka, w 1992 roku roz-
poczê³a pracê w Wojewódz-
kim Oœrodku Metodycznym. I
pozosta³a tam a¿ do 2008
roku, gdy przesz³a na emery-
turê. 
- WOM do 1996 roku mie-

œci³ siê zabytkowej kamieni-
cy przy Grobli na Zawarciu -
wspomina Jerzy Kaliszan,
wieloletni dyrektor WOM-u. -
By³o tam niewiele miejsca,
ale dziêki wspó³pracy z Wo-
jewódzkim Domem Kultury,
pracownia edukacji, któr¹
kierowa³a Jadzia, znalaz³a
sw¹ siedzibê przy Wale
Okrê¿nym. Jadzia mia³a w
sobie mnóstwo energii, po-
trafi³a rozmawiaæ z ludŸmi.

By³a zawsze dobrze zorgani-
zowana, odpowiedzialna,
bezkonfliktowa. I pogodna. 

W latach 90. z Jadzi¹ poz-
nali siê i wspó³pracowali
miêdzy innymi Ewa Rut-
kowska, animatorka kultu-
ry, instruktorka w Woje-
wódzkim Domu Kultury i
Krzysztof Szupiluk, cho-
reograf, póŸniejszy dyrek-
tor M³odzie¿owego Domu
Kultury i kierownik (razem z
¿ona Mari¹) Zespo³u Tañca
Ludowego Mali Gorzowiacy. 

Ewa Rutkowska mówi³a na
Jadziê „Wiœka” i zapewnia,
¿e z Wiœk¹ ma wiele mi³ych
wspomnieñ: - Opiekowa³am
siê wtedy Przegl¹dem Ama-
torskiego Ruchu Artystycz-
nego, zwanego PAR¥. We
wszystkie weekendy razem z
jurorami jeŸdziliœmy bla-
szan¹ nysk¹ na przegl¹dy,
koncerty. Wiœka by³a jednym
z jurorów. Imprezy trwa³y od
rana do „dwudziestej siód-
mej”. Wiœka nigdy nie narze-
ka³a, by³a zdyscyplinowana i
konkretna, razem pisa³yœmy
regulaminy, ustala³yœmy ter-
miny. Czêsto powtarza³a „my
z Ew¹ wszystko ogarniamy”. 
- Nysk¹ jeŸdzi³o z piêæ,

szeœæ osób, a ja by³em
najm³odszy w tej ekipie - opo-
wiada Krzysztof Szupiluk. -
Jadzia zna³a wszystkich, ze
wszystkimi dobrze ¿y³a. I z t¹

swoj¹ ¿yczliwoœci¹ by³a takim
pomostem pomiêdzy bardziej
wymagaj¹cymi  jurorami. Na-
wet jeœli na scenie komuœ coœ
nie posz³o, Jadzia potrafi³a
wszystko tak ubraæ w s³owa,
aby ocena nie bola³a. PóŸniej
przez lata jako zespó³
wspó³pracowaliœmy z Jadzi¹.
To ona zaproponowa³a, aby-
œmy z Ma³ymi Gorzowiakami
pojechali na festiwal do Kielc.
A potem na kolejne lata
po³¹czy³ nas Ogólnopolski
Festiwal Zespo³ów Tanecz-
nych Dzieci i M³odzie¿y w Go-
rzowie. 

Krzysztof razem z ¿on¹
Mari¹, czêsto odwiedzali Ja-
dziê i jej mê¿a S³awka pry-
watnie, w domu.

Wszyscy przyjaciele i zna-
jomi podkreœlaj¹, ¿e
ma³¿eñstwo Jadzi by³o bar-
dzo udane. M¹¿ troszczy³ siê
o Jadziê i zawsze po ni¹
przyje¿d¿a³, aby nie musia³a
chodziæ przez most.

Z transportu Jadzi korzys-
ta³a te¿ Danuta Przybysz,
nauczycielka plastyki, która
przez wiele lat by³a doradc¹
metodycznym w Wojewódz-
kim Oœrodku Metodycznym.
- Pamiêtam pocz¹tek pra-

cy. Czu³am siê jak dziecko
we mgle. To dziêki Jadzi
uda³o mi siê prze¿yæ moje
pierwsze warsztaty z nau-
czycielami. Nala³a mi kapkê

koniaku i nakaza³a „Wypij i
idŸ!”. Wysz³am, posz³am.
Warsztaty siê uda³y! 

Marzenie o festiwalu 

Rok 1994. Czerwiec. W Pol-
sce po raz pierwszy zbiera
siê  Sejm Dzieci i M³odzie¿y,
Telewizja Polska emituje
pierwszy odcinek teleturnieju
„Jeden z dziesiêciu”, w wybo-
rach samorz¹dowych frek-
wencja wynosi 33,8 proc. A w
Gorzowie, po raz pierwszy,
odbywa siê Ogólnopolski
Festiwal Zespo³ów  Tanecz-
nych Dzieci i M³odzie¿y
Szkolnej. I choæ na koncercie
galowym w amfiteatrze leje
jak z cebra, spe³nia siê wiel-
kie marzenie Jadwigi Kowa-
leczko, marzenie o festiwalu.

Na pytanie dziennikarki z
lokalnej gazety Jadwiga od-
powiada: Pomys³ dojrzewa³
trzy lata. A wzi¹³ siê st¹d, ¿e
Gorzów to prawdziwe
zag³êbie taneczne:  Buzia-
ki, Mali Gorzowiacy, Kontra
Mini, a w pobli¿u skwie-
rzyñska Nowinka, barlinec-
ka S³oneczna Gromada. I
pomyœleliœmy, ¿e w tak
dobrym towarzystwie  warto
zrobiæ festiwal.

Jadwiga przez piêtnaœcie
lat kierowa³a festiwalem.
G³ównym organizatorem by³
Wojewódzki Oœrodek Meto-
dyczny. 
- Jadzi pomaga³o mnóstwo

ludzi , bo trudno by³o jej odmó-
wiæ. Ona nigdy nie ¿¹da³a, ona
zawsze piêknie prosi³a - t³uma-
czy Danuta Przybysz, która
przez lata by³a jej organiza-
cyjn¹ praw¹ rêk¹ .

O tym jak¹ popularnoœci¹
cieszy³ siê festiwal œwiadcz¹
tytu³y artyku³ów w lokalnych i
ogólnopolskich gazetach: „Ku-
jawiak w strugach deszczu”,
„Roztañczony amfiteatr”, „Go-
rzów tañczy”, Kolorowy zawrót
g³owy”, „Taneczne ¿niwa”,
„Festiwal rozeœmiany”, „Trzy
dni tañca”, „W baletkach i
kierpcach”, „Dzieci roztañczy³y
Gorzów”. 

Od pocz¹tku koncerty
re¿yserowali choreografowie
i szefowie gorzowskich ze-
spo³ów: Ma³ych Gorzowia-
ków i Buziaków. Po piêtnastu
latach na proœbê Jadwigi no-
wym dyrektorem festiwalu
zosta³ Krzysztof Szupiluk, a
g³ównym organizatorem
M³odzie¿owy Dom Kultury.  
- Jadzia powiedzia³a, ¿e nie

ma ju¿ si³y i poprosi³a, abym
przej¹³ festiwal - mówi
Krzysztof. - Ale nadal przy-
chodzi³a na koncerty, by³a w
jury, przyznawa³a nagrodê
festiwalowego S³oneczka. 

Od szesnastej edycji festiwal
zmieni³ nazwê na Miêdzynaro-
dowy Festiwal Tañca i odbywa
siê do dziœ. 

Chwile oddechu przy
papierosie  

W 2000 roku Pracownia Edu-
kacji Estetycznej przenios³a siê
do nowo wyremontowanej ka-
mienicy przy ulicy £okietka 20
a, siedziby Biblioteki Pedago-
gicznej. 

Z Jadwig¹ Kowaleczko w
pracowni mieszcz¹cej siê na
ostatnim piêtrze, tu¿ pod da-
chem, pracowa³y miêdzy inny-
mi Barbara Bednarek i Doro-
ta D¹browska, nauczycielki
konsultantki. 

Obie zapewniaj¹, ¿e pracow-
nia by³o piêknym miejscem,
wrêcz magicznym, a wszystko
dziêki Jadzi „eleganckiej kobie-
cie, prawdziwej damie, któr¹
wszyscy szanowali i lubili” . 

Opowiada Barbara: - Jadzia
celebrowa³a ka¿d¹ chwilê: jak
pi³a kawê to bez poœpiechu, jak
sz³a na papierosa,  wszyscy
wiedzieli, ¿e „Jadzia idzie na in-
halacje”.

Z Jadwig¹ czêsto wychodzi³a
„na inhalacje” Dorota: - Z Ja-
dzi¹ to nie by³o palenie na³ogo-
we tylko towarzyskie. To by³y
fajne momenty bycia razem,
momenty oddechu, choæ to
brzmi dziwnie… 

Jadwiga dba³a o przyjació³ i
znajomych. Pamiêta³a o imieni-
nach, ¿yczeniach i pami¹tkach
z licznych podró¿y. Bowiem jej
drug¹ wielk¹ pasj¹, poza edu-
kacj¹ artystyczn¹, by³y wspom-
niane ju¿ egzotyczne woja¿e. 

Opowiada³a kole¿ankom o
Peru, rejsie po Nilu i balu kapi-
tañskim. 
- Któregoœ razu, nieoczekiwa-

nie, spotka³yœmy siê z Jadzi¹ w
Splicie w Chorwacji. Ona by³a
na wakacjach z mê¿em i ja
by³am z mê¿em - wspomina
Barbara. - Jadzia stwierdzi³a,
¿e musimy zrobiæ zdjêcie. Zro-
biliœmy. I dopiero jak fotografia
zosta³a wywo³ana, patrzymy,
¿e Split taki piêkny, kamienne
uliczki, woda lazurowa, a my
zrobiliœmy sobie zdjêcie na tle
toalet. Potem czêsto siê z tego
œmia³yœmy. 

W 2008, w wieku 67 lat, Jad-
wiga Kowaleczko przesz³a na
emeryturê, ale nadal aktywnie
uczestniczy³a w ¿yciu kultural-
nym. Czêsto te¿ odwiedza³a
kole¿anki z pracy.   

Dorota nie pamiêta, kiedy po
raz ostatni widzia³a Jadwigê,
ale zapisa³ siê jej taki obrazek.
Jecha³a samochodem i gdzieœ
w okolicach Pi³sudskiego zoba-
czy³a jak Jadzia sz³a pod rêkê z
mê¿em. Szli sobie powolutku. 

Jadwiga Kowaleczko zmar³a
30 listopada 2022 roku. Jej
m¹¿ S³awomir odszed³ siedem
miesiêcy póŸniej. 

HANNA CIEPIELA

Cały artykuł przeczytasz na
echogorzowa.pl

Dama gorzowskiej oświaty
Nauczycielka. Regionalistka. Harcerka. Zawsze elegancko ubrana, piêknie wys³awiaj¹ca siê, z ¿yczliwoœci¹ patrz¹ca na œwiat. Przyjaciele mówi¹, ¿e
jak magnes przyci¹ga³a ludzi. I ¿e, œwietnie siê z ni¹ pali³o papierosy. 

Jadwiga Kowaleczko - dama gorzowskiej oświaty
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Laura w dniu narodzin
mia³a zaledwie 480 g i 30
cm. Szpital opuœci³a po pó³
roku. - Jest skrajnym wcze-
œniakiem, z wieloma proble-
mami, po kilku operacjach
chirurgicznych. Ci¹gle na
¿ywieniu pozajelitowym, ale
w ca³kiem dobrej formie -
mówi z dum¹ dr n. med. Bar-
bara Michalczyk, kierownik
Oddzia³u Noworodkowego z
Pododdzia³em Intensywnej
Opieki nad Noworodkiem. To
tutaj ratowane s¹ maluszki
urodzone przedwczeœnie. 

Co dziesiąty noworodek

Wczeœniaki to mniej wiêcej
10 procent dzieci urodzo-
nych ka¿dego roku. -
Ca³kiem spora grupa - doda-
je dr Barbara Michalczyk. 

Kierowany przez ni¹ od-
dzia³ noworodkowy ma III
stopieñ referencji. To ozna-
cza, ¿e zapewnia opiekê na
najwy¿szym, klinicznym po-
ziomie. Ca³y czas te¿ rozwija
siê na potrzeby malutkich
pacjentów. 

- W tym roku oddzia³ po-
wiêkszy³ siê o jedn¹ salê -

kontynuuje dr Michalczyk. -
W nowym miejscu urz¹dzili-
œmy pokój zabiegowy. Mamy
now¹ komorê do przygoto-
wywania leków i nowoczesny
system monitoringu, gdzie
na jednym zbiorczym moni-
torze wyœwietlaj¹ siê para-
metry wszystkich dzieci.
Czekamy na najnowsze
urz¹dzenie do diagnozowa-

nia i profilaktyki zaka¿eñ, ba-
zuj¹ce na sztucznej inteli-
gencji. Otrzymaliœmy kapno-
graf, czyli urz¹dzenie do
przezskórnego pomiaru
dwutlenku wêgla w wydycha-
nym powietrzu. Dostaliœmy
nowy respirator, który ratuje
najmniejsze, najciê¿ej chore
dzieci - wylicza. 

Ratowanie i przytulanie 

Baza sprzêtowa i warunki
na oddziale to jedno, ale neo-
natolodzy z gorzowskiego
szpitala podkreœlaj¹, ¿e nawet
najlepsza opieka medyczna
nie zast¹pi dzieciom bliskoœci
rodziców. Dlatego tak du¿y na-
cisk k³adzie siê tutaj na kangu-
rowanie, czyli przytulenie ma-
luszka „skóra do skóry”. 

- Kanguruje u nas i mama, i
tata. Nawet wczeœniaki
pod³¹czone do respiratorów.
Tak przytulane dzieci szybciej
dochodz¹ do formy, skraca siê
czas ich hospitalizacji, wzrasta
odpornoœæ, bo kolonizuj¹ siê

dobrymi bakteriami - mówi na-
sza rozmówczyni. 

Oddzia³ noworodkowy
wspó³pracuje te¿ z bankiem
mleka ze Szczecina. Pokarm
z banku jest przeznaczony
dla wczeœniaków, których
mama jeszcze nie roz-
poczê³a laktacji oraz dla do-
noszonych ale ciê¿ko cho-
rych noworodków, których
mama nie mo¿e dostarczyæ
swojego mleka na oddzia³. 

- Traktujemy naturalny po-
karm jak z³oty lek. I jeœli chodzi
o jego w³aœciwoœci nie ma zna-
czenia, ¿e jest on od innej ko-
biety. Jest przebadany, prze-
wo¿ony i przechowywany w
specjalnych warunkach - t³uma-
czy dr Barbara Michalczyk. 

Oddzia³ noworodkowy dys-
ponuje te¿ urz¹dzeniem do
hipotermii. Teraz maluszki,
które urodzi³y siê w zamar-
twicy, bêd¹ poddawane le-
czeniu na miejscu, a nie w
innych oœrodkach. - To bar-
dzo wa¿ne, bo czas w takich

przypadkach jest kluczowy -
dodaje szefowa oddzia³u.

Jedyny oddział w regionie

Gorzowski oddzia³ nowo-
rodkowy jest po³¹czony z
najwiêkszym szpitalnym od-
dzia³em, czyli ginekologi¹ i
po³o¿nictwem. Neonatolodzy
asystuj¹ przy porodach i gdy
tylko zachodzi taka potrze-
ba, noworodek natychmiast
trafia na OIOM dla malusz-
ków. To jedyna intensywna
opieka dla noworodków na
pó³nocy regionu. Trafiaj¹
wiêc na ni¹ tak¿e dzieci uro-
dzone w okolicznych szpita-
lach, w tym np. maluszki z
zamartwic¹, wywo³an¹ nie-
dotleniem oko³oporodowym. 

Jeszcze niedawno mali pa-
cjenci z takim rozpoznaniem
byli transportowani do innych

oœrodków. Dziœ ju¿ oddzia³
prowadzi terapiê na miejscu.
Mowa o hipotermii, która
zmniejsza œmiertelnoœæ i po-
prawia rozwój neurologiczny
noworodków urodzonych w
zamartwicy. Tê metodê le-
czenia stosuje siê u dzieci
donoszonych lub prawie do-
noszonych. Hipotermia pole-
ga na obni¿aniu temperatury
cia³a malucha, co pozwala
zmniejszyæ konsekwencje
niedoboru tlenu, co daje
mo¿liwoœæ prawid³owego roz-
woju dziecka. 

- Chcemy, ¿eby panie które
wybieraj¹ nasz szpital do ro-
dzenia czu³y, ¿e ich maluch
trafi pod dobr¹ opiekê. Dlate-
go ca³y czas siê szkolimy i
kupujemy nowy sprzêt - koñ-
czy dr Barbara Michalczyk.

WSZW W GORZOWIE WLKP. 

Mali pacjenci w dobrych rękach
Zespó³ oddzia³u noworodkowego gorzowskiego szpitala ratuje dzieci urodzone jako skrajne wczeœniaki. Nawet w dwudziestym drugim tygodniu ci¹¿y. 

Corocznie 17 listopada przypada Światowy Dzień Wcześniaka. Na oddziale noworodkowym
gorzowskiego szpitala o „święcie wcześniaków” przypominają m.in. fioletowe balony i inne
ozdoby. Fiolet to kolor - symbol wcześniaków
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W przeddzień święta wcześniaków w szpitalu odbyło się
rodzinne spotkanie zespołu oddziału z rodzicami i dziećmi.
Okolicznościowy tort kroili pielęgniarka koordynująca
Renata Krawczyk, dr Barbara Michalczyk i wiceprezes szpi-
tala Robert Surowiec
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- Chcemy, żeby panie które wybierają nasz szpital do rodzenia
czuły, że ich maluch trafi pod dobrą opiekę - mówi dr n. med.
Barbara Michalczyk, kierująca oddziałem noworodkowym
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Pomys³em na rozwi¹zanie
niektórych problemów mo¿e
byæ do³¹czenie naszej leczni-
cy do Krajowej Sieci Kardio-
logicznej, ale nadal prioryte-
tem jest zawarcie z Narodo-
wym Funduszem Zdrowia
kontraktu na dzia³alnoœæ kar-
diochirurgii, a przede wszyst-
kim prowadzone zabiegi
czêsto ratuj¹ce ¿ycie ludzkie. 

Przypomnijmy, ¿e procedu-
ry kardiochirurgiczne w go-
rzowskim szpitalu ruszy³y w
marcu 2023 roku, ale stara-
nia o podjêcie wspó³pracy z
Narodowym Funduszem
Zdrowia rozpoczê³y siê ju¿
trzy lata temu. Niestety, NFZ
nie by³ zainteresowany rozpi-
saniem odpowiedniego kon-

kursu i nie p³aci³ za realizo-
wane procedury. Utworzono
nawet petycjê w tej sprawie,
któr¹ podpisa³o ponad 12 ty-
siêcy osób, a w jej nag³oœnie-
nie zaanga¿owa³o siê wiele
organizacji spo³ecznych,
urzêdów czy instytucji kultu-
ry. Kardiochirurgiê wspar³o
Miasto, przekazuj¹c z w³as-
nych œrodków milion z³otych. 

Kardiochirurgia nawet na
jakiœ czas zaprzesta³a pro-
wadzenia operacji, ale potem
powróci³a do tego, skupiaj¹c
siê g³ównie na operacjach ra-
tuj¹cych ¿ycie. Do dzisiaj wy-
konano ponad 200 procedur
nie maj¹c na to œrodków z
NFZ. Prezes lecznicy Jerzy
Ostrouch, podczas niedaw-

nego spotkania z dziennika-
rzami powiedzia³, ¿e po po-
zytywnej decyzji konsultanta
krajowego ds. kardiochirurgii

szpital czeka na og³oszenie
konkursu na realizacjê
œwiadczeñ kardiologicznych
dla naszej czêœci wojewódz-

twa. Konsultant krajowy
daj¹c rekomendacjê dla go-
rzowskiego oddzia³u kardio-
chirurgicznego uzna³, ¿e
pó³nocna czêœæ wojewódz-
twa w nienale¿yty sposób
jest obecnie zabezpieczona
w kwestii opieki kardiochirur-
gicznej. 

- Do konkursu jesteœmy
bardzo dobrze przygotowani,
liczê, ¿e zostanie on roz-
strzygniêty do koñca roku i
od 1 stycznia bêdziemy
dzia³aæ ju¿ w ramach kon-
traktu - doda³ prezes gorzow-
skiego szpitala. 

Nasza lecznica chce po-
nadto do³¹czyæ do Krajowej
Sieci Kardiologicznej. Pilota¿
tego programu by³ realizowa-

ny w siedmiu województwach
(bez lubuskiego). Obecnie
trwa projektowanie ustawy,
która ma wprowadziæ now¹
strukturê organizacyjn¹ i no-
wy model zarz¹dzania
opiek¹ kardiologiczn¹. 

- Planowane jest utworze-
nie struktury sk³adaj¹cej siê z
dwóch poziomów zabezpie-
czenia, a oœrodki niezakwali-
fikowane znajd¹ siê poza sie-
ci¹ kardiologiczn¹. Nasz
szpital spe³nia wszystkie wa-
runki, ¿eby byæ w opiece kar-
diologicznej w najwy¿szej
grupie referencyjnoœci - po-
wiedzia³ dr n. med. Seweryn
Grudniewicz, kierownik od-
dzia³u kardiochirurgii.

RB

Co dalej z gorzowską kardiochirurgią? 
Na temat gorzowskiej kardiochirurgii powiedziano i napisano ju¿ tysi¹ce s³ów, ale ostatnio pojawi³a siê spora szansa, ¿e temat ten zostanie
pozytywnie rozstrzygniêty. 

Gorzowski szpital wykonał już ponad 200 procedur kardio-
chirurgicznych
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- Panie prezesie, 30 listo-
pada po¿egna³ siê pan z
INNEKO. Uczyni³ to pan z
poczuciem zadowolenia
czy niedosytu?

- Z jednej strony jest mi
smutno, bo opuœci³em bar-
dzo dobry zespó³, fajnych lu-
dzi, z którymi zawsze siê do-
gadywa³em, z którymi uda³o
mi siê znaleŸæ wspólny jêzyk.
Z drugiej jestem te¿ dumny z
tego, czego razem z tym ze-
spo³em dokona³em w INNE-
KO. Oprócz podstawowej
dzia³alnoœci, jak¹ jest odbiór,
transport i zagospodarowa-
nie odpadów odpowiada³em
równie¿ za koordynacjê oraz
rozwój spó³ek „córek”. Takich
jak INNEKO RCS, które od-
powiada za utrzymanie czys-
toœci i przejezdnoœci dróg,
INNEKO SPZ, które adminis-
truje cmentarzami Komunal-
nym i Œwiêtokrzyskim oraz
Gorzowski Oœrodek Techno-
logiczny, którego g³ówn¹ sie-
dzibê uda³o siê przenieœæ ze
Stanowic do Gorzowa.
- Przez minione lata pracy
w INNEKO by³o wiele pro-
jektów i ciekawych przed-
siêwziêæ. Które z pañskie-
go punktu widzenia by³y
najistotniejsze dla spó³ki?

- Je¿eli chodzi o spó³kê
„matkê” a wiêc INNEKO, to
wymieni³bym dwa. Po pierw-
sze, wygrana w przetargu na
odbiór odpadów, transport i
zagospodarowanie odpa-
dów w sektorze II i III. To jest
jeden z naszych najwiêk-
szych sukcesów. Obecnie
wyraŸnie widaæ, ¿e jakoœæ
obs³ugi w mieœcie jest
wy¿sza. Drugim kluczowym

projektem jest Miejska Elek-
trownia S³oneczna.  Po
trzech latach od pomys³u i
startu projektu dostaliœmy
warunki przy³¹czenia do sie-
ci, a jest to kluczowy doku-
ment przy tej inwestycji. 
- A je¿eli chodzi o spó³ki
„córki”?

- To zacznê od INNEKO
SPZ. Jako administrator
cmentarza staramy siê go
zmieniaæ, dostosowywaæ,
¿eby przemieszczanie siê po
nim nie by³o utrudnione, dba-
my o to, ¿eby by³o czysto, za-
gwarantowaliœmy narzêdzia,
worki, naprawiamy alejki i
myœlimy ju¿ o kolejnej rozbu-
dowie. Natomiast w INNEKO
RCS dbamy o to, aby ulice,
przystanki by³y czyste, zieleñ
wypielêgnowana, a drogi
zim¹ przejezdne. Jak widaæ,

mówiê to wszystko w czasie
teraŸniejszym, bo ci¹gle
oczywiœcie tymi sprawami
¿yjê. Swoj¹ drog¹, INNEKO
RCS jest spó³k¹, która naj-
bardziej rozwinê³a siê w
ostatnim czasie. Powo³ana
zosta³a w 2017 roku i by³a
pierwsz¹ spó³k¹ w Polsce,
która otrzyma³a zlecenie w
trybie „in-house”. Jestem po-
nadto bardzo zadowolony z
tego, ¿e GOT, o czym ju¿
wspomnia³em, zosta³ prze-
niesiony ze Stanowic do Go-
rzowa. By³ to ciê¿ki proces,
dzia³aliœmy w pandemii, ale
uczyniliœmy to, ¿eby miesz-
kañcom by³o lepiej.
- Co powinniœmy rozu-
mieæ pod pojêciem ,,¿eby
mieszkañcom by³o lepiej’’? 

- W dzia³aniach ka¿dej
miejskiej spó³ki najwa¿nie-

jszy jest mieszkaniec. W
przypadku INNEKO chodzi o
to, ¿eby mia³ on czysto, ¿eby
poruszaj¹c siê po mieœcie
odczuwa³ komfort i przede
wszystkim widzia³ efekty na-
szej pracy. Dla mnie zawsze
najwa¿niejszy by³ cz³owiek i
wiem, ¿e mi siê to uda³o.
Jestem z tego dumny, od-
szed³em z firmy z podnie-
sion¹ g³ow¹, wiedz¹c, ¿e
spó³ki INNEKO dzia³aj¹
prê¿nie na rzecz mieszka-
ñców i realizuj¹ ich potrzeby. 
- Od 1 grudnia jest pan
prezesem Przedsiêbior-
stwa Wodoci¹gów i Kanali-
zacji. Du¿e wyzwanie? A
mo¿e obawy? 

- To jest bardzo wa¿na
spó³ka miejska. Spó³ka o
charakterze strategicznym
dla Miasta. Cieszê siê, i bar-

dzo dziêkujê prezydentowi
Jackowi Wójcickiemu za po-
wierzenie mi tak wa¿nego
stanowiska. W PWiK równie¿
pracuje œwietna za³oga i jes-
tem przekonany, ¿e znajdê z
nimi bardzo szybko wspólny
jêzyk, a ich wiedza i moje do-
tychczasowe doœwiadczenie
spowoduj¹, ¿e spó³ka bêdzie
siê dalej rozwijaæ. Nastawie-
nie moje jest jak najbardziej
pozytywne, ale oczywiœcie
wiem, jaka przede mn¹ od-
powiedzialnoœæ, dlatego do
nowych obowi¹zków pod-
chodzê z pokor¹, chc¹c
mo¿liwie szybko wdro¿yæ siê
w nowe obowi¹zki.
- Niech pan przypomni
swoj¹ dotychczasow¹ ka-
rierê zawodow¹, bo miesz-
kañcy zapewne chc¹ wie-
dzieæ, kto teraz bêdzie od-
powiada³ za dostarczanie
do ich kranów zdrowej wo-
dy?

- Karierê zawodow¹ roz-
pocz¹³em w 2000 roku w
przedsiêbiorstwie „Moto-
Gobex” Sp. z o.o. W latach
2006-2009 by³em zatrud-
niony na podstawie umowy
mened¿erskiej na stano-
wisku dyrektora polskiego
oddzia³u jednej z niemiec-
kich firm transportowych.
Przez kolejne trzy lata

by³em dyrektorem ds.
sprzeda¿y i marketingu w
jednej z firm grupy kapi-
ta³owej „Wistil” S.A., nato-
miast w latach 2012-2021
dyrektorem ds. transportu i
logistyki w firmie Inter Si-
cherheits Service Sp. z o.o.
Od 2021 roku, jak ju¿
wspomnieliœmy, praco-
wa³em jako wiceprezes
Grupy Kapita³owej Inneko
Sp. z o.o. w Gorzowie.
Przez wszystkie lata pracy
zawodowej zdoby³em rów-
nie¿ bardzo du¿e doœwiad-
czenie w organach nadzor-
czych. W latach 2012-2015
by³em cz³onkiem Rady
Nadzorczej Zak³adu Utyli-
zacji Odpadów Sp. z o.o.
Nastêpnie w latach 2015-
2016 przewodnicz¹cym
Rady Nadzorczej Miejskie-
go Zak³adu Komunikacji
oraz w latach 2019-2021
przewodnicz¹cym Rady
Nadzorczej spó³ki Gorzow-
ski Rynek Hurtowy S.A.
- A prywatnie?
- Prywatnie jestem

szczêœliwym mê¿em i oj-
cem dwójki dzieci. Uwiel-
biam podró¿owaæ a ka¿d¹
woln¹ chwilê staram siê
spêdzaæ z rodzin¹.
- Dziêkujê za rozmowê 

ROBERT BOROWY

Zawsze najważniejszy jest mieszkaniec
Rozmowa z Maciejem Symeryakiem, by³ym wiceprezesem INNEKO, obecnie prezesem Przedsiêbiorstwa Wodoci¹gów  i Kanalizacji w Gorzowie 

- Jestem dumny z tego, czego razem z zespołem dokonałem w INNEKO - mówi Maciej
Symeryak, były wiceprezes tej spółki
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Na szczêœcie s¹ w Gorzo-
wie ludzie, którym los
zwierz¹t nie jest obojêtny. W
trosce o zapewnienie schro-
nienia wolno¿yj¹cym kotom
spó³ka INNEKO wspólnie z
Zespo³em Szkó³ Specjalnych
nr 14 po raz trzeci z rzêdu
zaprosi³a gorzowian do
udzia³u w konkursie „¯YÆliwi
kotom, czyli gorzowskie bud-
kowanie”.

Aby wzi¹æ udzia³ w konkur-
sie nale¿a³o wykonaæ budkê
dla kota z materia³ów po-
chodz¹cych z recyklingu do-
woln¹ metod¹ i technik¹. Ko-
misja konkursowa mia³a
nie³atwe zadanie. W projekt
zaanga¿owa³o siê wiele
osób, które wykona³y solidne
domki dla kotów.

- Konkurs „¯YÆliwi kotom,
czyli gorzowskie budkowa-

nie” cieszy³ siê ogromnym
zainteresowaniem wœród
mieszkañców. W tegorocz-
nej edycji, która by³a ju¿ trze-
ci¹ z kolei, uczestnicy wyko-
nali a¿ 33 budki z materia³ów
odpadowych - powiedzia³a
nam Monika Piaskowska,
dyrektor Dzia³u Marketingu w
INNEKO. 

Jak zapewnia nasza roz-
mówczyni tegoroczna edycja
na pewno nie by³a ostatni¹. -
Z racji du¿ego zaanga¿owa-
nia spo³ecznoœci inicjatywa
bêdzie kontynuowana w
przysz³oœci - doda³a. 

Wszystkie budki trafi¹ do
Fundacji Obrony Praw
Zwierz¹t „Anakonda”, która
zajmie siê ich rozmieszcze-
niem w miejscach, gdzie naj-
czêœciej przebywaj¹ wol-
no¿yj¹ce koty.

- Jednym z kluczowych ele-
mentów konkursu by³o nie tyl-
ko nagrodzenie autorów
naj³adniejszych prac, ale rów-
nie¿ praktyczne wykorzystanie
budek. Wszystkie przygotowa-

ne domki zostan¹ przekazane
do miejsc bytowania bezdo-
mnych kotów - podkreœla dy-
rektor Monika Piaskowska. 

O tym, ¿e w Gorzowie jest
spore zapotrzebowanie na bu-

dy dla bezdomnych kotów in-
formuj¹ sami mieszkañcy, któ-
rzy na co dzieñ karmi¹ 
zwierzêta.

- Zapotrzebowanie na te
budki zg³aszaj¹ opiekunowie
zwierz¹t, znani tak¿e jako
karmiciele, którzy dbaj¹ o
bezdomne czworonogi w Go-
rzowie - dodaje. 

Spó³ka INNEKO znana z
organizacji wielu cieka-
wych akcji nie zwalnia tem-
pa i ju¿ w grudniu zaprasza
mieszkañców do udzia³u w
kolejnych przedsiêwziê-
ciach.

- W najbliższych tygo-
dniach mieszkańcy mogą
spodziewać się kolejnych
akcji oraz projektów
świątecznych, takich jak
„Paczka dla seniora” czy
„Zielony Mikołaj” – zdra-

dza dyrektorka marketin-
gu.

Celem dzia³añ miejskiej
spó³ki jest przede wszystkim
integracja lokalnej spo³eczno-
œci i jeszcze wiêksze zaan-
ga¿owanie mieszkañców w
¿ycie miasta.  

- Nasze podejœcie ma na
celu nie tylko integracjê
spo³ecznoœci, ale równie¿
wspieranie ekologicznych i
prospo³ecznych inicjatyw,
które poprawiaj¹ jakoœæ ¿ycia
w mieœcie. Konkursy i projek-
ty realizowane przez INNE-
KO przyci¹gaj¹ coraz
wiêksz¹ uwagê, pokazuj¹c,
¿e dzia³ania wspieraj¹ce lo-
kalne spo³ecznoœci mog¹ byæ
kreatywne i pe³ne korzyœci
dla wszystkich uczestników -
zauwa¿a M. Piaskowska. 

DW

Ciepłe domki już czekają na lokatorów
Bezdomne koty to spory problem, który dotyczy równie¿ naszego miasta. Okres jesienno-zimowy to najtrudniejszy czas dla bezpañskich zwierz¹t.
Niskie temperatury na dworze to dla nich spore zagro¿enie. 

- Z racji dużego zaangażowania ,,gorzowskie budkowanie’’
będzie kontynuowane w przyszłości - mówi Monika
Piaskowska
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Maciej Symeryak - 47 lat, gorzowianin. Absolwent Uniwersytetu Szczeciñskiego
na kierunku Zarz¹dzanie i Marketing o specjalnoœci Zarz¹dzanie
Przedsiêbiorstwem oraz Akademii im. Jakuba z Parady¿a w Gorzowie Wlkp. na
kierunku Filologia Germañska o specjalnoœci Translatoryka. Ukoñczy³ równie¿
studia podyplomowe na Politechnice £ódzkiej na kierunku Zarz¹dzanie w
spó³kach komunalnych. W roku 2011 zda³ egzamin dla kandydatów na cz³onków
rad nadzorczych w spó³kach Skarbu Pañstwa. Uczestnik wielu kursów i szkoleñ
podnosz¹cych kompetencje pracownicze.
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Tysiące lat wiedzy trzeba uszanować. To się samo broni
Z Mari¹ Czekaj-Florczak, doktorem astrofizyki, specjalist¹ medycyny chiñskiej, rozmawia Maja Szanter

Najpierw by³a astronomia
czy medycyna chiñska?

Astronomia.  
Taki kierunek daje
cz³owiekowi otwartoœæ,
szersze spojrzenie na ¿ycie
i sprawy. Pozytywny efekt
uboczny?

Fajne spostrze¿enia. Na
pewno daje dystans. Jak siê
studiuje skale kosmiczne,
jednostki odleg³oœci czy cza-
su, wp³ywa to na konstrukcjê
psychiczn¹ cz³owieka, wpro-
wadza zmianê w œwiadomo-
œci, zw³aszcza je¿eli studiuje
siê latami. U mnie po stu-
diach magisterskich by³y
jeszcze studia doktoranckie,
w sumie w dziedzinie astro-
nomii i astrofizyki praco-
wa³am blisko dziesiêæ lat.
Umys³ wchodzi wówczas w
stan medytacji czy metafizy-
ki, bo nie jest mo¿liwe, stu-
diuj¹c taki kierunek, wy³¹cze-
nie czynnika duchowego.
Jest jakieœ tchnienie ducho-
we w kosmosie. 
Jak u Sagana, miliardy,
miliardy - lat, galaktyk, pla-
net. A przy tym nasze
¿ycie...

¯ycie ludzkie jest w tym ze-
stawieniu u³amkiem... Pod
koniec doktoratu zobaczy³am
zdjêcie zrobione przez sondê
Cassini - Huygens, gdzie na
jednym pikselu jest nasza
Ziemia, taka malutka niebies-
ka kropeczka. Na niej siê
znajdujemy i w tym kontek-
œcie jakiekolwiek nasze po-
dzia³y, ró¿nicowanie siê, gra-
nice, limity, nie maj¹ sensu.
W skali kosmosu jesteœmy
dryfuj¹cym w przestrzeni
py³kiem i to daje niesamowity
luz, uwolenienie, dystans do
naszych problemów, ale te¿
pokazuje, ¿e zaistnienie na
tej planecie ¿ycia jest cudem. 
A jak w tym kontekœcie
odbierasz podzia³ na kla-
syczn¹ medycynê akade-
mick¹ i chiñsk¹? 

Ja takiego podzia³u nie
widzê. Widzê wspania³e do-
pe³nienie. Nie spotykam siê z
niedowierzaniem w medy-
cynê chiñsk¹. Wynika to z te-
go, ¿e osoby, które do mnie
siê zg³aszaj¹, ju¿ siê z tym
spotka³y, szuka³y, uznaj¹ me-
dycynê Wschodu.
Podwa¿anie skutecznoœci le-
czenia metodami medycyny
chiñ-skiej wynika z niedoin-
formowania i ignorancji. A
wed³ug weddyjskich przeka-
zów ignorancja to brak wie-
dzy. 
Ignorant dlatego wyœmie-
wa. Bo nie rozumie. 

Ale jeœli mamy osobê z za-
ciêciem i mentalnoœci¹ nau-
kowca, czyli szukaj¹c¹, to od-
powiedzi na temat medycyny
chiñskiej znajdzie, one s¹ do-
stêpne. Œwiatowa Organiza-
cja Zdrowia ju¿ dawno uzna³a

akupunkturê jako metodê
lecznicz¹. Pocz¹tki analizo-
wania tematu przez WHO i
badañ klinicznych siê-gaj¹ lat
s i e d z e m d z i e s i ¹ t y c h
ubieg³ego wieku. Powsta³a
lista chorób, na które WHO
zaleca akupunkturê, ponie-
wa¿ jej skutecznoœæ jest po-
twierdzona badaniami klinicz-
nymi oraz lista takich dolegli-
woœci, gdzie leczenie
medycyn¹ zachodni¹ jest tak
trudne, ¿e równie¿ zaleca siê
akupunkturê. Jest to bardzo
obiecuj¹ce. Ka¿dego dnia
przeprowadzane s¹ takie ba-
dania na ca³ym œwiecie. My,
którzy pracujemy z akupun-
ktur¹ na co dzieñ w gabine-
tach, obserwujemy jej sku-
tecznoœæ.
Jak wygl¹da medycyna i
leczenie w Chinach? 

Obie medycyny obowi¹zuj¹
na równi. Mówiê to na pod-
stawie doœwiadczenia, w Pe-
kinie mia³am praktyki w szpi-
talu, gdzie œwietnymi akupun-
kturzystami s¹ lekarze
medycyny zachodniej. Oni
studiowali po dziesiêæ lat. Nie
ma tam ¿adnej dyskwalifikacji
medycyny Wschodu. Œwietn¹
tradycjê akupunktury ma te¿
Japonia czy Korea, kraje wy-
soko rozwiniête. Uwa¿am, ¿e
integrowanie medycyny za-
chodniej i wschodniej Azji
podnosi leczenie na wysoki
poziom i ¿e jest to model
przysz³oœci w medycynie.
Wspó³istnienie, uzupe³nianie,
dope³nianie. To my, ludzie
Zachodu jesteœmy bardziej
spolaryzowani, my ho³dujemy
ten podzia³. 
W filozofii Wschodu jest
jing i jang. 

Zupe³nie przeciwstawne,
ale one siê wzajemnie uzu-
pe³niaj¹ i to dope³nienie po-
woduje, ¿e tam rzeczy nie s¹
tak kwadratowe jak u nas. My
ju¿ mentalnie d¹¿ymy do
konfliktów, bo mamy podzia³y
we wszystkim, wygrany -
przegrany. Nam jest trudno
uwierzyæ, ¿e przegrany mo¿e
byæ te¿ wygranym. Medycyna
chiñska? Jakaœ œciema. A ja
wierzê w pojednania, ¿e to
jest nasza przysz³oœæ, czujê,
¿e tego do¿yjê. 
Medycyna chiñska wygry-
wa podejœciem do pacjen-
ta. St¹d jej rosn¹ca popu-
larnoœæ na Zachodzie?

Podejœcie holistyczne do
cz³owieka wykracza poza
diagnostykê stricte fizyczn¹,
bo dotyka kwestii pozamate-
rialnych - duchowoœci, na-
szych prze¿yæ. Wierzê, ¿e i u
nas powstan¹ takie szpitale
holistyczne. Takie, gdzie siê
aplikuje wszystkie zdobycze
nauki, ca³e bogactwo medy-
cyny zachodniej, która jest
nieoceniona na przyk³ad w
przypadku urazów czy

nag³ych sytuacji
wymagaj¹cych ratowania
¿ycia i gdzie ³¹czy siê je z do-
brodziejstwem medycyny
Wschodu. W chorobach
przewlek³ych, gdzie latami
pacjent bierze du¿e iloœci le-
ków, czyli œrodków chemicz-
nych, zagubiony jest i on, i
medycyna, jest œwietne
miejsce dla medycyny chi-
ñskiej. To siê musi dope³niaæ.
Wspó³praca interdyscyplinar-
na by³aby cudowna. Powoli
siê to zmienia, bo na przyk³ad
w Stanach Zjednoczonych
akupunktura jest ju¿ usyste-
matyzowana prawnie. W Eu-
ropie nie mamy jeszcze ofi-
cjalnych studiów i egzaminu
pañstwowego, ¿eby móc pra-
cowaæ jako pracownik me-
dyczny. Na to bardzo cze-
kam.
Dlaczego studiowa³aœ
medycynê chiñsk¹ w Hisz-
panii?

Mieszka³am ju¿ dziesiêæ lat
w Hiszpanii, studiowa³am
astrofizykê i na ostatnim roku
doktoratu zachorowa³am.
Wyci¹gnê³a mnie z tego aku-
punktura, odwo³ano zaplano-
wan¹ dla mnie operacjê w
szpitalu  w Barcelonie, bo ju¿
nie by³a potrzebna. A ¿e od
razu na mojej drodze stan¹³
wybitny akupunkturzysta, ja-
poñski mnich buddyjski,
œwiatopogl¹dowo rozwali³o to
u mnie wszystko. Piêtnaœcie
lat zajmowa³am siê fizyk¹ i
astronomi¹ i nie rozumia³am,
jak to mo¿liwe, ¿e ludzie cier-
pi¹cy latami na ból, po
nak³uciach pozbywali siê tego
bólu relatywnie szybko. Ode-
zwa³ siê u mnie zmys³ nau-
kowca, zapragnê³am siê do-
wiedzieæ, jak to siê dzieje i
zaczê³am studia medycyny
chiñskiej. Ogromn¹ zalet¹

studiów by³ kontakt z pacjen-
tem i bardzo du¿o zajêæ prak-
tycznych od samego
pocz¹tku. 
PóŸniej by³a Azja?
Po czterech latach pojecha-

liœmy do Chin, tam odby³ siê
miêdzynarodowy egzamin,
otrzymaliœmy dyplomy upo-
wa¿niaj¹ce do pracy w Chi-
nach. Od razu potem mieli-
œmy praktyki w szpitalu i kursy
akupunktury zaawansowanej.
Kilka miesiêcy praktykowa³am
te¿ w Korei Po³udniowej. Te-
raz robiê w Barcelonie kursy
prowadzone przez Chinkê,
najbardziej znan¹ hiszpa-
ñskojêzyczn¹ akupunktu-
rzystkê, która praktykuje po-
nad czterdzieœci lat. Mój japo-
ñski mistrz praktykuje
szeœædziesi¹t lat...
Masz te¿ gabinet w Go-
rzowie. Co siê dzieje, kiedy
pierwszy raz wchodzi do
niego pacjent?

Na pierwsz¹ wizytê poœwiê-
cam bardzo du¿o czasu, lu-
biê siê nie spieszyæ. Dlatego
trwa ona oko³o pó³torej godzi-
ny. Przeprowadzam dok³adny
wywiad. Diagnostyka w me-
dycynie chiñskiej polega na
ocenie postury cz³owieka, in-
tonacji g³osu, prêdkoœci wy-
powiadanych s³ów, oddechu,
na oglêdzinach twarzy, jêzy-
ka, palpacji ró¿nych punktów
w ciele oraz pulsu. Zadajê
oczywiœcie pytania podsta-
wowe - co tê osobê do mnie
sprowadza. Pacjent wype³nia
formularz. Zatrzymujemy siê
na tej chwili. 
I nastêpuje diagnoza?
Staram siê nie oceniaæ, nie

stygmatyzowaæ ludzi, nie
przyklejaæ im etykiet, bo lu-
dzie bardzo siê tym stresuj¹ i
martwi¹. Nie mówiê - masz
to, to i to. Wyci¹gam rzeczy

pozytwne, które pacjent
mo¿e dla siebie zrobiæ. Ale
oczywiœcie tê diagnozê
muszê podaæ. Po niej przy-
stêpujemy do zabiegu aku-
punktury. Przeznaczam na
ni¹ oko³o czterdziestu minut.
W tle leci cicha muzyka rela-
ksacyjna, pacjent, ju¿ oswo-
jony ze mn¹ i gabinetem,
zostaje w którymœ momencie
sam z sob¹. To chwila zatrzy-
mania dla siebie. Zreszt¹
uwa¿am, ¿e wiêkszoœæ na-
szych dolegliwoœci
ust¹pi³aby, gdybyœmy umieli
siê zatrzymaæ. 
Boimy siê tego.
Tak. My nawet nie umiemy

na chwilê stan¹æ i zapytaæ
samego siebie - co u mnie
s³ychaæ? Czasem trzeba po-
byæ z tym, co jest nieprzyjem-
ne, bo to te¿ czêœæ rzeczy-
wistoœci.
W gabinecie jest cisza,
spokój, przestrzeñ - idealne
warunki do relaksu. 

Zamys³ jest te¿ taki, ¿eby
pacjent odpocz¹³ od samo-
ocen, od obwiniania siê za
swój stan. To nie jest tylko
nasza wina, bo jest tyle
g³êbokich uwarunkowañ - od
dzieciñstwa, przez rodowe
czy historyczne, ¿e gdyby-
œmy mieli siebie winiæ, to do
koñca ¿ycia byœmy nie prze-
stali. 
Co daje czas pole¿enia z
ig³ami?

Odprê¿enie, rozluŸnienie
cia³a, roz³adowanie stresu,
uwolnienie napiêcia, popra-
wienie kr¹¿enia, pozwolenie
mechanizmom samouzdro-
wienia, ¿eby cia³o samo siê o
to zatroszczy³o. Chyba naj-
wiêkszym zdziwieniem osób,
które do mnie trafiaj¹, jest
w³aœnie to zatrzymanie. Wy-
nika to te¿ z przyzwyczajeñ,

bo wizyty u lekarzy trwaj¹
krótko, a tu jest wolno. Nie-
którym czas mija szybko, a
niektórym bardzo ciê¿ko jest
wyle¿eæ. Ale to szybko prze-
chodzi, organizm szybko siê
adaptuje i potem pacjenci
czekaj¹ na spotkania, bo
mog¹ sobie pole¿eæ.
Kszta³tuje siê nawyk. W ciszy
nie zag³uszamy tych proce-
sów. 
Czy na pierwsz¹ wizytê
trzeba przyjœæ z wynikami
dotychczasowych badañ?

Tak, lepiej je mieæ. Pytam
te¿ o za¿ywane leki. Dla mnie
wszystko jest istotne, co doty-
czy pacjenta. 
Co robi akupunkturzysta
z takimi wynikami?

Przeanalizuje je, ale nie
bêdzie siê skupia³ tylko na
danej jednostce chorobowej.
Medycyna zachodnia przypi-
suje mu j¹, a chiñska diagno-
zuje inaczej. Niektóre choro-
by istniej¹ pod inn¹ postaci¹.
Na przyk³ad w diagnostyce
zachodniej bêdzie autoimmu-
nologiczna choroba reuma-
tyczna, a chiñska nazwie to
wyczerpaniem organizmu, na
które nak³ada siê czynnik pa-
togenny. 
Wracamy do podejœcia
holistycznego.

Nazwijcie mnie wizjonerem,
ale ja naprawdê wierzê, ¿e
tak bêdzie i u nas. To siê
zmienia. S¹ lekarze, którzy
praktykuj¹ akupunkturê.
Mo¿e dlatego, ¿e medycy-
na zachodnia dostrzega
jednak swoj¹ u³omnoœæ,
niewystarczalnoœæ?

Dostrzega braki. Najstarsze
dzie³o medyczne, kompe-
dium wiedzy i metod pocho-
dzi z Chin. Takie coœ trzeba
uszanowaæ. Wiedza zosta³a
spisana dwa wieki przed

- Nam jest trudno uwierzyć, że przegrany może być też wygranym - mówi Maria Czekaj-Florczak
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Chrystusem, ale przekazy
pochodz¹ sprzed czterech -
piêciu tysiêcy lat. To siê samo
broni. Nie ma sensu siê o to
k³óciæ. Medycyna zachodnia
jest lepsza w ratowaniu ¿ycia
w przypadkach nag³ych, choæ
chiñska te¿ ma na to swoje
protoko³y i sposoby. My siê
potrzebujemy wszyscy. W
chorobach przewlek³ych na
Zachodzie leczymy, ale rzad-
ko dochodzi do wyleczenia. 
Co zatem oferuje chiñski
model?

Jest to kompletny, spójny
system medyczny. Sam z
sob¹ jest zintegrowany,
wszechstronny, opisuje
wszystkie procesy w ciele
cz³owieka. Wed³ug medycyny
chiñskiej nie ma choroby, któ-
rej nie da siê zdiagnozowaæ.
Nie ma zachodniego ,,taka
uroda”. Tu sprawdzamy nie-
dobory w ciele, które meridia-
ny szwankuj¹, co siê dzieje w
œrodku. I ten kompletny sys-
tem radzi sobie przez odpo-
wiednie stymulowanie punk-
tów w ciele cz³owieka. Mamy
akupunkturê, akupresurê, ba-
ñki, moksybucjê, fitoterapiê -
nak³uwanie, uciskanie, 
odblokowywanie, ogrzewanie,
zio³olecznictwo. Medycyna
chiñska to logiczna prostota. 
Tymczasem Zachód szy-
kuje siê do zakazania sto-
sowania zió³...

W Azji zio³a s¹ na porz¹dku
dziennym w szpitalach. S¹ w
nich oczywiœcie leki, ale oni
nie pozbywaj¹ siê swojego
patronatu, dziedzictwa naro-
dowego. Zwykle jestem dy-
plomatyczna, ale ogranicza-
nie dostêpu do zió³ szczerze
mnie wkurza. Nasi dziadko-
wie leczyli siê zio³ami. Moi
przodkowie zes³ani na Sybe-
riê z ogólnego stanu wyczer-
pania leczyli siê pokrzywami.
Tu zawsze ros³y zio³a, tu
bêd¹ ros³y zio³a. W tradycyj-
nym szpitalu w Azji na parte-
rze jest - zamiast apteki - pro-
fesjonalny sklep zielarski,
gdzie odmierza siê zio³a,
wed³ug receptur, co do gra-
ma. Receptur, które wypisuje
lekarz w tym¿e szpitalu. Zro-
bi³ wywiad, diagnostykê, za-
stosowa³ powiedzmy akupun-
kturê i przepisa³ zio³a. Po
trzech tygodniach ka¿e wró-
ciæ. Zio³a w tym czasie robi¹

robotê. To one s¹ lekar-
stwem. A do tego dieta.
,,Niech jedzenie bêdzie
waszym lekarstwem” - Hi-
pokrates, ojciec medycyny
zachodniej, Grek, czterysta
lat przed nasz¹ er¹. Zapom-
nieliœmy o tym? 

Dlatego nasza dieta nie
mo¿e byæ losowa. Nie - zjem,
co bêdzie w markecie. Na
Zachodzie jesteœmy ofiarami
samych siebie. Mamy wiele

nurtów dietetycznych, ale czy
patrzymy, co nam szkodzi, co
s³u¿y? To widaæ po pacjen-
cie, czy dobrze od¿ywia orga-
nizm. To, co kocham w Azji
bardziej ni¿ medytacjê, to jest
ich jedzenie. Jedzenie, które
leczy. Oczywiœcie maj¹ te¿
zatrute fast-foodowe produk-
ty, bo taki jest œwiat, bo m³od-
zi chc¹, natomiast tradycyjne
od¿ywianie w Korei, Japonii i
Chinach jest bardzo dobre. 
To dlaczego chiñskie pro-
dukty nie maj¹ u nas
dobrych notowañ?

Nie wiem, byæ mo¿e gorsze
produkty id¹ na eksport. Na-
tomiast by³am zaskoczona i
trochê zawstydzona, kiedy
obserwowa³am, jak Chiñczy-
cy jedz¹ œniadania, obiady i
kolacje. Dieta jest bardzo
ró¿norodna. My lecimy ta-
œmowo z monodiet¹. Jeszcze
zdrowsze jedzenie zasta³o
mnie w Korei Po³udniowej.
Tam jest wibracja totalnego
zdrowia. S¹ na przyk³ad ma-
nufaktury, gdzie pan produ-
kuje swoje tofu wspó³czesny-
mi metodami wed³ug
staro¿ytnych receptur. Takie
jedzenie od¿ywia tkanki. I ja-
koœæ jest tam dostêpna za
przystêpn¹ cenê. Co jest u
nas w marketach spo¿yw-
czych? Mnie rêce opadaj¹.
Niedawno po wejœciu do
du¿ego sklepu zda³am so-
bie sprawê, ¿e mimo
pe³nych pó³ek nie ma w
nim nic do jedzenia... 

Dok³adnie. Czasami sama
myœlê, ¿eby trochê odpuœciæ,
zastanawiam siê, czy ja jes-
tem takim trudnym klientem,
ale lubiê zdrowo jeœæ. A
chc¹c kupiæ coœ zdrowego do
przek¹szenia, nie mam nic
do wyboru. Mentalnoœæ
Wchodu uczy cierpliwoœci.
¯o³¹dka nie oszukamy. Stany
chorobowe nie bior¹ siê z
dnia na dzieñ. Je¿eli o siebie
dbamy, dobrze jemy, to cia³o

się za to odp³aci. I jeœli przyj-
dzie jakieœ za³amanie zdro-
wotne, a przyjdzie, bo do
ka¿dego przychodzi, choroby
siê przytrafiaj¹, to wtedy skut-
kuje to, jak siê prowadziliœmy.
Ogromne znaczenie ma
tak¿e stan psychiki, bo mo¿e
ona albo przyspieszaæ, albo
mocno spowalniaæ lub utrud-
niaæ leczenie. 
Jesteœ tym, co jesz.
I mo¿esz siê leczyæ tym, co

jesz. Dlatego jest to czêœæ
medycyny chiñskiej. Je¿eli
masz konkretne dolegliwoœci,
to mo¿na sobie bardzo szko-
dziæ i pog³êbiaæ je, jeœli nie
przestrzega siê podstawo-
wych zasad. Albo wracaæ do
zdrowia. 
Czy medycyna chiñska
wyleczy wszystko?

Z prawie wszystkim mo¿na
siê udaæ na akupunkturê, nie
ma takiej selekcji, ¿e z tym
czy tamtym nie przychodzi-
my. Jedynie nie przyjmê w
danym momencie pacjenta z
du¿ym problemem z krzepli-
woœci¹ krwi albo za¿ywaj¹ce-
go silne leki rozrzedzaj¹ce
krew. Natomiast czy my
mo¿emy oczekiwaæ wyzdro-
wienia? Myœlê, ¿e mo¿emy
oczekiwaæ poprawy stanu
zdrowia przy wiêkszoœci do-
legliwoœci, poniewa¿ choroba
jest zespo³em objawów w cie-
le, które maj¹ jakieœ Ÿród³o.
Zabieg akupunktury mo¿e
skutkowaæ za³agodzeniem
tych objawów, zmniejszeniem

intensywnoœci i czêstotliwoœci
ich wystêpowania. Czêœæ z
dolegliwoœci leczy siê ³atwiej,
czêœæ trudniej. Kiedyœ s¹dzi³o
siê u nas na Zachodzie, ¿e
nie mo¿e leczyæ siê pacjent
onkologiczny, a na Wscho-
dzie ju¿ dawno praktykowano
akupunkturê, dope³niaj¹c le-
czenie takiego pacjenta. Aku-
punktura œwietnie potrafi
ul¿yæ na przyk³ad z md³oœcia-
mi po chemioterapii. W trud-
nych chorobach jak najbar-
dziej mo¿na przyjœæ. Mo¿na
przyjœæ z rozrusznikiem serca
czy bêd¹c w ci¹¿y, ale za-
wsze nale¿y o tym powie-
dzieæ. Natomiast nigdy niko-
mu nie sk³ada³am obietnicy,
¿e wyleczê z ka¿dej choroby.
Bardziej, ¿e mogê pomóc i
ul¿yæ w symptomach. 
Czy akupunktura boli?
Raczej nie boli lub boli tro-

szeczkê. Zale¿y to od techni-
ki wbijania igie³ i wra¿liwoœci
na ból pacjenta. W akupun-
kturze wszystkie ig³y s¹ bar-
dzo cienkie, ale wœród nich
s¹ ró¿nej gruboœci. Krwi jest
niewiele, bo punkty akupun-
kturowe le¿¹ obok wiêkszych
naczyñ krwionoœnych, nie
wbijamy siê w ¿y³y jak w
pielêgniarstwie. Nawet je¿eli
czujemy ból w trakcie wbija-
nia ig³y, to on zaraz mija i jest
ju¿ relaks. Nie le¿ymy z bó-
lem czterdzieœci minut. Pa-
cjenci wracaj¹, a gabinety s¹
oblegane. 
Czy akupunktur¹ mo¿emy
poprawiæ stan psychiczny?

Tak. To te¿ zreszt¹ mnie
bardzo interesuje - integrowa-
nie emocji. Dobrze siê same-
mu przed sob¹ przyznaæ, ¿e
siê je ma, tak¿e te negatywne
i ¿e to jest normalne. Dla
mnie podzia³ na dobre i z³e
emocje jest doœæ zabawny. W
stanie beznadziei mo¿emy
trwaæ d³u¿szy czas i to te¿
jest OK. Zachêcam moich
pacjentów, ¿eby nie udawali
ani przede mn¹, ani przed
sob¹, ¿e coœ czuj¹. I dlatego
czêsto ludzie p³acz¹ ju¿ na
rozmowie, bo czucie nie jest
t³umione. Fajne jest, ¿e przy-
chodzi coraz wiêcej
mê¿czyzn. 
Kulturowo jesteœmy wy-
chowywani od dziecka tak,
¿e mê¿czyznom nie daje
siê przyzwolenia na okazy-

wanie uczuæ i emocji, a na
p³acz to ju¿ absolutnie nie.
Jak potem taki doros³y
cz³owiek ma sobie radziæ z
trudnymi emocjami czy
unikn¹æ depresji? 

A dziewczynkom z³oœæ uro-
dzie szkodzi, dlatego tê z³oœæ
w sobie t³umi¹. Obie formy
represji s¹ szkodliwe. Na
szczêœcie mam du¿o
mê¿czyzn wœród pacjentów
w ka¿dym wieku. Na pewno
³atwiej otwieraj¹ siê emocjo-
nalnie kobiety, przyznaj¹ siê
do emocji i o nich opowia-
daj¹, ale to nie jest regu³a, bo
wiele razy zadziwili mnie pod
tym wzglêdem mê¿czyŸni.
Oni mówi¹ wprost, konkret-
nie, z czym przyszli, z goto-
woœci¹ zmierzenia siê z trud-
nymi emocjami. Zatrzymanie
podczas akupunktury to
tak¿e nauka uwa¿noœci na
sobie samym. To daje nam
te¿ psychoterapia. Szkodzi
nam te¿ ogromnie wmawia-
nie, ¿e mamy byæ ci¹gle
szczêœliwi i zdrowi. Nie
bêdziemy. 
Decyduj¹c siê na terapiê
medycyn¹ chiñsk¹, jaki
orientacyjny czas nale¿y na
ni¹ przeznaczyæ?

Zazwyczaj pacjenci trafiaj¹
do mnie z jakimœ zespo³em
bólowym i tu ulgê bêdzie siê
czu³o najprêdzej. Zale¿y to
od g³êbokoœci schorzenia, ale
d¹¿ymy do tego, ¿eby w
ci¹gu dwóch, trzech, czterech
wizyt pacjent poczu³ ulgê w
swoich objawach. W przy-
padku chorób przewlek³ych
proces leczenia jest d³u¿szy.
Jak czêsto nale¿y korzys-
taæ z akupunktury?

W krajach azjatyckich prak-
tykuje siê, ¿e przez dwa, trzy
tygodnie przychodzi siê na
zabiegi intensywnie, co drugi,
trzeci dzieñ. W œwiecie za-
chodnim rzadko siê tak pra-
cuje. U nas raz na tydzieñ
lub co dwa, trzy tygodnie.
Wszystko zale¿y od konkret-
nego pacjenta i jego sytuacji.
Efekty s¹ czêsto zaska-
kuj¹co pozytywne u kogoœ,
kto bywa rzadziej ze
wzglêdów finansowych, bo
jest zapracowany albo przy-
je¿d¿a z daleka, ale bardzo
mu zale¿y. Proces leczenia
dostosowujemy indywidual-
nie do konkretnego cz³owie-
ka. To klucz w medycynie
chiñskiej.  
Dziêkujê za rozmowê. 

Tysiące lat wiedzy trzeba uszanować. To się samo broni
Z Mari¹ Czekaj-Florczak, doktorem astrofizyki, specjalist¹ medycyny chiñskiej, rozmawia Maja Szanter

r  e  k  l  a  m  a

Integrowanie medycyny zachodniej 
i wschodniej Azji podnosi leczenie 
na wysoki poziom i jest to model

przyszłości w medycynie

r  e  k  l  a  m  a
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Akademia im. Jakuba z Pa-
rady¿a w Gorzowie Wielko-
polskim, wype³niaj¹c ten po-
stulat, wykszta³ci³a ju¿ dwie
grupy pielêgniarek i jedn¹
grupê absolwentów ratow-
nictwa medycznego, a w ko-
lejce do uzyskania dyplomu
ukoñczenia studiów s¹ stu-
denci dietetyki i pierwszy
rocznik analityki medycznej. 

Konsekwencj¹ zaan-
ga¿owania w przygotowa-
nie kompetentnych osób
wspieraj¹cych w miejscu
pracy zdrowie wszystkich
potrzebuj¹cych pomocy jest
realizowany projekt kolejnego
kierunku studiów - zdrowie
publiczne! Pozwoli on, za-
równo absolwentom kierun-
ków medycznym, jak i tym,
którzy posiadaj¹ dyplomy
ukoñczenia innych studiów,
uzyskaæ na studiach drugie-
go stopnia tytu³ magistra i
zostaæ specjalist¹ w wybra-
nym zakresie, dziêki przygo-
towaniu do pracy na stano-
wiskach wykonawczych i kie-
rowniczych w programach
ochrony zdrowia, profilaktyki,
a tak¿e na stanowiskach ad-
ministracyjnych w podmio-
tach leczniczych, placówkach
inspekcji sanitarno-epidemio-
logicznych i jednostkach
œwiadcz¹cych us³ugi zdro-
wotne. Jest to mo¿liwe dziêki
ukoñczeniu na kierunku zdro-
wie publiczne specjalnoœci
edukacja zdrowotna i profilak-
tyka lub specjalnoœci opieka
zdrowotna w nadzwyczajnych
sytuacjach ratowniczych. 

Wybór specjalnoœci eduka-
cja zdrowotna i profilaktyka
zapewnia wykszta³cenie wy-
soko wykwalifikowanych spe-
cjalistów, przygotowanych do
podejmowania dzia³añ w za-
kresie promocji zdrowia oraz
zapobiegania chorobom na
poziomie spo³ecznym. Stu-
denci zdobywaj¹ wiedzê i
umiejêtnoœci niezbêdne do
skutecznego edukowania
ró¿nych grup spo³ecznych na
temat zdrowego stylu ¿ycia,
profilaktyki chorób prze-
wlek³ych, a tak¿e metod
ograniczania czynników ryzy-
ka zdrowotnego. Program

studiów, obejmuj¹cy szerokie
spektrum zagadnieñ, po-
cz¹wszy od psychologii zdro-
wia, komunikacji zdrowotnej,
poprzez strategie kampanii
spo³ecznych, a¿ po opraco-
wanie i wdra¿anie progra-
mów profilaktycznych, po-
zwala absolwentom tej spe-
cjalnoœci byæ przygotowanymi
do pracy w instytucjach pub-

licznych, organizacjach poza-
rz¹dowych, jednostkach me-
dycznych i edukacyjnych,
gdzie mog¹ aktywnie
wp³ywaæ na wiedzê zdro-
wotn¹ spo³eczeñstwa. Spe-
cjalnoœæ odpowiada wiêc na
rosn¹ce zapotrzebowanie na
profesjonalistów, którzy dziêki
wiedzy z zakresu edukacji
zdrowotnej mog¹ przyczyniaæ

siê do budowania zdrowego,
œwiadomego spo³eczeñstwa. 

Osoby, które zdecyduj¹ siê
studiowaæ opiekê zdro-
wotn¹ w nadzwyczajnych
sytuacjach ratowniczych,
mog¹ natomiast oczekiwaæ
programu studiów przygoto-
wuj¹cych ekspertów do
dzia³ania w sytuacjach kryzy-
sowych i ratowniczych, a stu-

denci bêd¹ uczyæ siê profes-
jonalnych procedur reagowa-
nia na klêski ¿ywio³owe, wy-
padki masowe, zagro¿enia
biologiczne, chemiczne oraz
inne sytuacje wymagaj¹ce
natychmiastowej interwencji
medycznej i organizacyjnej.
Czas studiowania wype³ni¹
wiêc takie zagadnienia jak
zarz¹dzanie kryzysowe, lo-
gistyka medyczna, zasady
ewakuacji, a tak¿e wspó³pra-
ca z zespo³ami ratunkowymi i
s³u¿bami publicznymi, dlate-

go studenci bêd¹ siê uczyæ
nie tylko umiejêtnoœci oceny
sytuacji zagro¿enia i organi-
zowania skutecznych dzia³añ
ratowniczych, ale tak¿e za-
rz¹dzania zespo³ami w wa-
runkach stresu i presji czasu.
Zdobycie wiedzy w zakresie
pierwszej pomocy, zawanso-
wanych technik ratowniczych
i bezpieczeñstwa publiczne-
go pozwoli absolwentom
znaleŸæ zatrudnienie w jed-
nostkach ratowniczych,
s³u¿bach medycznych, insty-
tucjach zarz¹dzania kryzy-
sowego oraz w organiza-
cjach miêdzynarodowych.
Specjalnoœæ odpowiada bo-
wiem na rosn¹ce zapotrze-
bowanie na specjalistów
zdolnych do szybkiej reakcji
i podejmowania decyzji w
obliczu sytuacji kryzyso-
wych.

Studia prowadzone na Wy-
dziale Nauk o Zdrowiu
https://gumed.edu.pl/380.
html trwaj¹ 2 lata i dedyko-
wane s¹ osobom, które 
ukoñczy³y studia licencjac-
kie lub magisterskie i chc¹
rozszerzyæ swoje kompeten-
cje w obszarze oddzia³ywa-
nia na zdrowie populacji. Do
studiowania zapraszamy ab-
solwentów kierunków licen-

cjackich z zakresu zdrowia
publicznego, pielêgniarstwa
i po³o¿nictwa, elektroradiolo-
gii, ratownictwa medyczne-
go, psychologii, technik den-
tystycznych, a tak¿e tych po-
krewnych, którym zdrowie
publiczne mo¿e pomóc w
zdobyciu zawodu. Jesteœmy
otwarci równie¿ na studen-
tów zarz¹dzania, prawa,
ekonomii, pedagogiki, bez-
pieczeñstwa narodowego.
Zapraszamy wszystkich,
którzy pracuj¹ lub chc¹ siê

realizowaæ w jednostkach
ochrony zdrowia, samo-
rz¹du terytorialnego b¹dŸ
organizacjach pozarz¹do-
wych - fundacjach i stowa-
rzyszeniach i d¹¿¹ do uzys-
kania wy¿szych kompetencji
w zakresie swojej dzia³alno-
œci zawodowej. Zajêcia od-
bywaj¹ siê w niewielkich gru-
pach studentów, co sprzyja
nawi¹zywaniu bliskich relacji,
umo¿liwia indywidualne po-
dejœcie oraz pracê skoncen-
trowan¹ na zainteresowa-
niach studenta. Wyk³adowcy
chêtnie wchodz¹ w relacjê
umo¿liwiaj¹c¹ studentom
rozwój pasji oraz umiejêtno-
œci miêkkich w ramach kó³
naukowych i seminariów
magisterskich.

prof. AJP dr DOROTA SKROCKA

ZAPRASZAMY!!!

Zdrowie publiczne = zdrowie 
i bezpieczeństwo nas wszystkich!
¯yczenia zdrowia nale¿¹ do najczêstszych serdecznoœci sk³adanych przy ró¿nych okazjach przez wiele osób. S¹ te¿ wyrazem naszych oczekiwañ
dotycz¹cych sprawnoœci i jakoœci ¿ycia, dlatego kszta³cenie studentów na kierunkach medycznych oraz nauk o zdrowiu wpisuje siê zarówno w te
oczekiwania, jak i w zrozumienie, ¿e dobrze przygotowana, kompetentna kadra pracuj¹ca w placówkach ochrony zdrowia to gwarancja
bezpieczeñstwa kondycji zdrowotnej wszystkich obywateli. 

Studia prowadzone na Wydziale Nauk
o Zdrowiu trwają 2 lata i dedykowane

są osobom, które chcą rozszerzyć
swoje kompetencje w obszarze

oddziaływania na zdrowie populacji
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Wniosek o wprowadzenie
stanu wojennego wystoso-
wa³a do Rady Pañstwa Woj-
skowa Rada Ocalenia Naro-
dowego (WRON) - organ po-
zakonstytucyjny i nielegalny,
utworzony przez juntê woj-
skow¹ dowodzon¹ przez ge-
nera³a Wojciecha Jaruzel-
skiego, powo³any przeciwko
Solidarnoœci. WRON przej¹³
wówczas administrowanie
Polsk¹. W naszym kraju by³
wtedy g³êboki kryzys gospo-
darczy, pó³ki w sklepach by³y
puste, dy¿urowa³y na nich
ocet i musztarda; za innymi
artyku³ami sta³o siê w kilku-
dniowych kolejkach, a ¿yw-
noœæ by³a na kartki. 

W szeregach aparatu par-
tyjnego PZPR oczekiwano
ostatecznego rozliczenia siê
z Solidarnoœci¹. Sekretarze
PZPR rozpowszechniali, ¿e
„Lada moment zrobimy z
reakcj¹ porz¹dek”. „Solidar-
noœæ ma plan mordowania
cz³onków PZPR, dzia³aj¹ ju¿
takie grupy. Jedn¹ z nich kie-
ruje Jan Hañbicki z Lubiechni
Wielkiej”- mówili. Hañbickiego
szybko aresztowano i uwiê-
ziono w celi piwnicznej SB -
w pa³acyku przy ul. Kosynie-
rów Gdyñskich w Gorzowie.
On by³ rzeczywiœcie
dzia³aczem podziemia anty-
komunistycznego, ale co do
mordowania komunistów to
by³o perfidne k³amstwo obli-
czone na sianie strachu w ko-
munistycznych szeregach
oraz nienawiœci do Solidarno-
œci. Hañbickiego oskar¿ono
fa³szywie, osadzono go w wi-
êzieniu, przerwano mu naukê
i zniszczono ¿ycie. W stanie
wojennym rozpoczêto w
ca³ej Polsce wielk¹ czystkê:
zwolniono setki dyrektorów
szkó³, kilkudziesiêciu rekto-
rów i dziekanów wy¿szych
uczelni; wyrzucono ponad
200 tys. osób „niepewnych
ideologicznie”. Dzia³aczy
opozycyjnych internowano i
osadzono w wiêzieniach. Ten
rozdzia³ walki o niepo-
dleg³oœæ trwa³ dziêki wybo-
rowi na Stolicê Piotrow¹
polskiego kardyna³a Karola
Wojty³y - Ojca Œwiêtego Ja-
na Paw³a II. Opór i walka ze
z³em komunistycznym roz-
poczê³a siê od s³ów Jana
Paw³a II na placu Zwyciêstwa
w Warszawie w 1979 r. gdzie
wypowiedzia³ s³ynne i umac-
niaj¹ce rodaków s³owa: „Nie-
ch st¹pi Duch Twój i odnowi
oblicze ziemi, tej ziemi!”, a
wczeœniej powiedzia³ w 1978
r.: „Nie lêkajcie siê! […]”. Wte-
dy w³aœnie uruchomiona zos-
ta³a ogromna spo³eczna
energia wielkiej robotniczej
Solidarnoœci, która w 1980 r.
powsta³a w Stoczni Gda-
ñskiej i nastêpnie objê³a wiêk-
szoœæ zak³adów Trójmiasta

oraz przenios³a siê na ca³¹
Polskê. 30 sierpnia 1980 r. w
Szczecinie, 31 sierpnia w
Gdañsku, a 3 wrzeœnia w
Jastrzêbiu podpisano z
w³adz¹ porozumienie tzw. 21
postulatów, w tym legalizacjê
NSZZ „Solidarnoœæ”. Tak siê
zaczê³a droga do ustrojowych
zmian, które brutalnie wyha-
mowano wprowadzeniem
stanu wojennego. 
Zanim wprowadzono stan
wojenny, to Solidarnoœæ li-
czy³a ju¿ w tamtym czasie
ok. 10 milionów cz³onków.
Nikomu nie przysz³oby do
g³owy, ¿e komuna mo¿e za-
atakowaæ tak masowo zorga-
nizowane spo³eczeñstwo.
Warto przypomnieæ, ¿e
pierwszym przewodnicz¹cym
Zarz¹du Regionu NSZZ „So-
lidarnoœæ” w Gorzowie Wlkp.
by³ Edward Borowski, wybra-
ny 25 kwietnia 1981 r. na I
Walnym ZjeŸdzie Delegatów
Regionu Gorzowskiego, w
klubie Chemik. Zjazd poprze-
dzono msz¹ œw. odprawion¹
przez ks. Witolda Andrzejew-
skiego, podczas której poœwi-
êcono sztandar zaprojekto-
wany przez Jana Korcza i Je-
rzego Klincewicza. 1 maja
1981 r. po raz pierwszy w
Gorzowie Wlkp. nie odby³
siê pochód pierwszomajo-
wy. Miêdzyzak³adowy komi-
tet zorganizowa³ w tym dniu
mszê œw. przy tzw. Schodach
Donik¹d, koncelebrowan¹
przez ks. Jerzego P³ócienni-
ka oraz ks. W. Andrzejew-
skiego z udzia³em 11 tys.
osób. Towarzyszy³a temu or-
kiestra dêta ZWCh Stilon, a
aktorzy Teatru im. Juliusza
Osterwy recytowali wiersze
m.in. Zygmunta Krasiñskiego
i Juliana Tuwima. Studenci w
AWF organizowali Nieza-
le¿ny Zwi¹zek Studentów na
czele z Wojciechem Ziemnia-
kiem, Wies³awem Suchogór-
skim i aktywnymi dzia³aczami
m.in. Januszem Dreczk¹ i
Ani¹ Marczyk. 
W nocy z 12 na 13 grudnia
1981 r. aparat komunistycz-
ny wyprowadzi³ czo³gi i
wojsko przeciw
spo³eczeñstwu. Wieczorem
12 grudnia cz³onkowie Ko-
misji Krajowej „Solidarnoœæ”
koñczyli obrady w Gdañsku i
nie spodziewali siê, ¿e wiêk-
szoœæ z nich aresztuj¹. Na
tych obradach z Gorzowa
Wlkp. byli E. Borowski i A.
Konsik. Wielu gorzowskich
dzia³aczy przebywa³o w tym
czasie we Wroc³awiu na zje-
Ÿdzie demokratycznym na
Politechnice Wroc³awskiej.
Byli tam Zbigniew Be³z, Sta-
nis³aw ¯ytkowski, Ryszard
Sawicki, Adam Opiel, Irena
Ptaszek, Marek Koliñski i Ry-
szard Kotarski, który wymie-
nia te¿ Jerzego Wierchowi-

cza, Jerzego Synowca oraz
Danutê I¿ykowsk¹. Czêœæ
gorzowskich zwi¹zkowców w
tym czasie przebywa³a w Za-
rz¹dzie Regionu: J. Gospo-
darek, F. Konaszewicz, J.
Klincewicz, J. Bozacki, Zbig-
niew Wyszyñski oraz Mi-
ros³aw Haczkur (wg Dariusza
A. Rymara, w: NSZZ Solidar-
noœæ w Regionie Gorzów
Wlkp. w latach 1980-1982).
UB i milicja ok. pó³nocy zajê³y
Zarz¹d Regionu. Zaczê³y siê

przes³uchania, rewizja, rekwi-
rowanie dokumentów, nisz-
czenie urz¹dzeñ poligraficz-
nych... By³ to istny horror, a
ca³a akcja zakoñczy³a siê o
trzeciej nad ranem. Wszyst-
kich milicja zawioz³a potem
na „do³ek” przy ul. Kosynie-
rów Gdyñskich. Na drugi
dzieñ, 13 grudnia, do Za-
rz¹du Regionu przyszed³ dru-
karz Andrzej Majewski, ¿eby
ratowaæ sprzêt drukarski.
Zdar³ milicyjne plomby i jak
mówi, zasta³ tam wszystko
zniszczone. Zaczê³y siê
³apanki i internowanie. Do do-
mów przychodzi³o trzech -
czterech funkcjonariuszy;
mieli gotowe listy i zabierali
do „suki” policyjnej, a póŸniej
do zak³adów karnych. Jerze-
go Klincewicza jako pierw-
szego internowali do Zak³adu
Karnego w Wawrowie. IPN

podaje, ¿e w regionie go-
rzowskim by³o 57 zatrzyma-
nych w nocy z 12 na 13 grud-
nia. Niektórym uda³o siê
ukryæ i uciec, jak np. Jerzemu
Wandeltowi, który natych-
miast spotka³ siê z ks. Je-
rzym P³uciennikiem w celu
organizowania pomocy uwi-
êzionym. G³ówny punkt po-
mocy by³ u ks. Witolda An-
drzejewskiego, do pomocy
któremu przysz³y ¿ona Jerze-
go Klincewicza oraz Gra¿yna

Pytlak. 20 grudnia UB doko-
na³ najœcia na dom Bozac-
kich. Byli tam dzia³acze Soli-
darnoœci - Majka Basikiewicz
oraz drukarze Stanis³aw Ja-
kubowski i Andrzej Majewski.
Internowano Stefaniê Hejma-
nowsk¹, Gra¿ynê Pytlak,
Annê Szlachciuk, Danutê
I¿ykowsk¹ i Mariê Tê¿yck¹, a
nastêpnie m.in. Teresê Kli-
mek i Annê Marczyk. 
Pamiêtam dobrze dzieñ
12 grudnia 1981 r. Oko³o
godz. 22.30 do drzwi mojego
mieszkania ktoœ mocno
za³omota³. Ze zdziwieniem z
¿on¹ ujrzeliœmy lekarza z
Krosna Odrzañskiego Janu-
sza C., naszego serdeczne-
go przyjaciela. Przywióz³ go
¿o³nierz wojskowym gazi-
kiem. Janusz mi powiedzia³:
„Zgaœ œwiat³o i dwa dni nie
wychodŸ z domu”. I doda³: „Z

dowódc¹ Wojsk Ochrony Po-
granicza w Kroœnie Odrza-
ñskim przed chwil¹ spot-
ka³em siê w jego gabinecie
przy lampce koniaku. Dowód-
ca wskaza³ le¿¹ce na stole
teczki oznaczone nazwiskami
i powiedzia³: »Za chwilê wy-
konam tajny rozkaz. Popatrz,
czy kogoœ z tych ludzi
znasz». Dowódca pozwoli³ mi
zajrzeæ do teczki prezesa
Spó³dzielni Zaopatrzenia i
Zbytu z Cybinki Augustyna
Wiernickiego. Powiedzia³:
»WeŸ mojego kierowcê z ga-
zikiem i jedŸ powiadomiæ go,
niech dwa dni nie pokazuje
siê. Jego mieszkanie bêdzie
obserwowane. Ja o nim za-
pomnê«”. O godz. 6.00 radio
poda³o wyst¹pienie gen. Woj-
ciecha Jaruzelskiego, który
og³osi³ stan wojenny dla ca³ej
Polski. Przed moim domem
wczeœnie rano pojawi³a siê
zielona nysa, a w niej dwóch
smêtnych panów, zapewne z
bezpieki. W po³udnie odje-
chali. Telefony by³y wy³¹czo-
ne i ¿adnej z nikim ³¹cznoœci
nie by³o. Szukali mnie pra-
cownicy, bo nie wiedzieli, co
maj¹ robiæ.

Drugiego dnia boczn¹
drog¹ poszed³em jednak do
pracy. W moim gabinecie
siedzia³o dwóch komisarzy
wojskowych, m³odych ofi-
cerów z WOP w Kroœnie
Odrzañskim, w randze po-
rucznika i kapitana. Po-
czu³em siê niepewnie… Ofi-
cerowie ci zameldowali, ¿e
przejmuj¹ nadzór nad
zak³adem pracy. Wszystkie
decyzje mam konsultowaæ z
nimi. Wiedzia³em, ¿e to ju¿
koniec mojej 10-letniej dyrek-
torskiej przygody... Wicepre-
zesów poinformowa³em, ¿e
mam wizytê w klinice w
Szczecinie, a oni pod nadzo-
rem wojska przejm¹
zarz¹dzanie firm¹. Na pod-
stawie Dekretu o stanie wo-
jennym dosta³em specjaln¹
przepustkê do poruszania siê
s³u¿bowo po Polsce; by³em
prezesem du¿ej firmy, na któ-
rej ci¹¿y³ obowi¹zek zaopat-
rywania m.in. w ¿ywnoœæ
czêœci województwa zielono-
górskiego. Pojecha³em do kli-
niki i uzyska³em tam zwolnie-
nie lekarskie. By³o ono jed-
nak niewiele warte, poniewa¿
wszystkie przepisy zosta³y na
czas stanu wojennego zawie-
szone, a obowi¹zywa³ tylko
Dekret o stanie wojennym
oraz rozkazy komisarzy woj-
skowych. Komuniœci dowie-
dzieli siê, ¿e mnie nie aresz-
towano, wiêc w trybie pilnym
zwolniono mnie z pracy na
mocy Dekretu z przyczyn po-
litycznych. I tak z ¿on¹ oraz
kilkumiesiêcznym synem
Jackiem w nocy wyjechali-
œmy do Gorzowa Wlkp. To

zwolnienie z mocy Dekretu
skutkowa³o wyrokiem na
miarê banicji: praktycznie
uniemo¿liwia³o mi podjêcie
pracy gdziekolwiek. Stan wo-
jenny bardzo skomplikowa³
¿ycie wielu ludziom. Ja rok
by³em bezrobotny. Dopiero w
1983 r., podj¹³em pracê ra-
zem z ¿on¹ w ma³ym kiosku
przy Placu Grunwaldzkim
Gorzowie.
Komuniœci przygotowy-
wali ostateczne rozliczenie
siê z Solidarnoœci¹ ju¿ w
lutym 1981 r.; rozpatrywa-
no wtedy ró¿ne warianty, w
tym stan wojenny. W sierp-
niu 1981 r. do Moskwy uda³
siê wys³annik rz¹du w
zwi¹zku z planami wprowa-
dzenia stanu wojennego i
tam te¿ wydrukowano 6 ton
obwieszczeñ Rady Pañstwa,
bez daty, a 4 wrzeœnia ukryto
je w gmachu Ministerstwa
Spraw Wewnêtrznych. 13
grudnia o godz. 24.00. Od-
dzia³y ZOMO i wojska wy-
wo³a³y wojnê przeciw 10-
milionowej Solidarnoœci i
rozpoczêto aresztowania
dzia³aczy opozycyjnych.
Czo³gi wjecha³y do gorzow-
skiego Ursusa, a na ulice wy-
prowadzono patrole wojska i
policji. Przeciw spo³eczeñs-
twu wysz³o 100 tys. ¿o³nierzy
i milicjantów; wyjecha³o 1750
czo³gów, 1400 pojazdów
opancerzonych i 9 tys. samo-
chodów. Kilka tysiêcy mili-
cjantów oraz ¿o³nierzy obsa-
dzi³o wa¿ne stanowiska i
obiekty, w tym radia i telewiz-
ji. Konsekwencje stanu wo-
jennego by³y tragiczne - pró-
cz tych gospodarczych: ZO-
MO zastrzeli³o 40 osób, w
tym 9 górników z kopalni Wu-
jek, 21 by³o rannych, a 10131
osób internowano i uwiêziono
bez wyroku. 31 sierpnia 1982
r.; 5 tys. osób przy gorzow-
skiej katedrze protestowa³o
przeciw stanowi wojennemu.
Polacy uwolnili siê od so-
wieckich komisarzy dopie-
ro w 1989 r. Przeprowadzo-
no równoczeœnie przemiany
ustrojowo-w³asnoœciowe wg.
planu Balcerowicza-Sachsa,
które doprowadzi³y do likwi-
dacji przemys³u i dewastacji
polskiej gospodarki. Pojawi³a
siê ogromna bieda. Konsek-
wencje tej gospodarczej de-
molki odczuwamy do dzisiaj.
A dzisiaj, jakby w
uzupe³nieniu tej pierestroj-
ki, wa¿¹ siê w Brukseli losy
Polski, czy ma byæ pañs-
twem samodzielnym, czy
swoj¹ wolnoœæ ma oddaæ w
rêce komisarzy unijnych.
Mo¿e znowu potrzebna
bêdzie interwencja „Soli-
darnoœæ”?...  nie na takie
warunki umawialiœmy siê…
Non possumus!

AUGUSTYN WIERNICKI

„Zgaś światło i dwa dni nie wychodź z domu”
W nocy 13 grudnia 1981 roku wprowadzono na terenie ca³ej Polski stan wojenny. Uczyniono to dekretem Rady Pañstwa PRL, co by³o niezgodne z
ówczesn¹ Konstytucj¹ PRL. Wszystkie decyzje podejmowane na podstawie tego dekretu by³y i s¹ do dzisiaj nielegalne. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Weź mojego kierowcę z gazikiem 
i jedź powiadomić go, niech dwa dni

nie pokazuje się. 
Jego mieszkanie będzie

obserwowane. Ja o nim zapomnę
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Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej konsekwentnie rea-
lizuje swoje zamierzenia i
plany. Podobnie, jak ze sku-
tecznie prowadzonymi eks-
misjami, jest z remontami i
odzyskiwaniem lokali komu-
nalnych.

UTW tylko zyska

Ju¿ wiadomo, ¿e remont
siedziby miêdzy innymi Uni-
wersytetu III Wieku bêdzie
kosztowa³ 75 tys. z³. Tyle za-
oferowa³a firma, która wy-
gra³a przetarg.

Prace bêd¹ polega³y 
miêdzy innymi na: wykona-
niu i zasypaniu wykopu przy
odkrywaniu istniej¹cych
fundamentów, gruntowaniu
powierzchni œcian funda-
mentowych preparatem

wzmacniaj¹cym, wykonanie
izolacji pionowej œcian piw-
nic od zewn¹trz, za-
gêszczaniu nasypów.

Prace te maj¹ poprawiæ
komfort korzystania z kamie-
nicy, która pochodzi z po-
cz¹tków XX wieku.

Mieszkania też do
remontu

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej rozstrzygn¹³ tak¿e
przetarg na remont dziewiê-
ciu mieszkañ socjalnych
przy ul. Z³otego Smoka. Jak
informuj¹ specjaliœci, Z³otego
Smoka jest obecnie naj-
wiêksz¹ baz¹ lokali komu-
nalnych o obni¿onym stan-
dardzie, do których trafiaj¹
lokatorzy mieszkañ komu-
nalnych z wyrokami s¹dowy-
mi eksmitowani za niep³ace-
nie czynszów i zad³u¿enie
zajmowanych mieszkañ.

Przygotowane mieszkania
pozwol¹ na prze³omie roku
2024/25 przeprowadziæ ko-
lejne eksmisje. Ponadto
ZGM przygotowa³ listê gos-

podarstw domowych, które
zostan¹ objête realizacj¹ wy-
roku s¹dowego.

Zakres prac obejmuje robo-
ty malarskie, w tym malowa-
nie œcian i sufitów, naprawê
posadzki, monta¿ listew przy-
pod³ogowych, dopasowanie
skrzyde³ okiennych czy wy-
mianê urz¹dzeñ sanitarnych.
Odzyskane pe³nowartoœciowe
mieszkania pos³u¿¹ zaspoko-
jeniu potrzeb mieszkaniowych
osobom znajduj¹cym siê na li-
cie oczekuj¹cych na komunal-
ny lokal mieszkalny.

Jak podkreœla ZGM, odzys-
kane i kierowane do remontu
mieszkania - socjalne, ale i
komunalne, z regu³y s¹ w
stanie wymagaj¹cym remon-
tów w³aœnie.

ROCH

ZGM gotowy do kolejnych remontów
Ju¿ wiadomo, ile bêd¹ kosztowa³y remonty budynków komunalnych - siedziby UTW oraz dziewiêciu mieszkañ, które
trafi¹ do nowych lokatorów.

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej zakoñczy³ remont
ma³ego budynku przy ul. Ha-
welañskiej 5. Prace polega³y
na remoncie elewacji fronto-
wej-wschodniej.

Czuwał konserwator

Prace, które tu zosta³y po-
prowadzone, objê³y naprawê
pêkniêæ elewacji frontowej,
remont istniej¹cych tynków
wraz z uzupe³nieniem oraz
malowanie elewacji. Wszyst-
kie prace budowlane zosta³y
przeprowadzone w oparciu o
wytyczne Wojewódzkiego
Konserwatora Zabytków. 

Trzeba podkreœliæ, ¿e jest
to budynek z prze³omu XVIII

i XIX wieku, wpisany do ewi-
dencji zabytków, dodatkowo

zlokalizowany na terenie ob-
jêtym ochron¹ konserwa-
torsk¹, zatem podlega
szczególnemu traktowaniu.

Dlatego te¿ ZGM bardzo
szczegó³owo opisa³ koniecz-
ne prace. Wykonawca mu-
sia³ usun¹æ zbêdne elemen-
ty, jak haki, przewody czy in-
nego rodzaju obiekty. 

Co tam jest?

W tym doœæ niepozornym
budynku przy Hawelañskiej
5 mieœci siê znany zak³ad
fryzjerski, a w jego oficynie
zak³ad napraw maszyn do
szycia. Natomiast na pierw-

szym piêtrze tego budynku
ulokowa³o siê, dzia³aj¹ce
zreszt¹ tu od lat, biuro posel-
skie PIS.

Miasto przed tym remon-
tem wykorzysta³o moment
kompleksowego remontu de-
ptaku przy ulicy Hawelañ-
skiej, który polega³ miêdzy
innymi na poprowadzeniu
odwodnieñ oraz wykonano
izolacjê pionow¹ fundamen-
tów tego budynku. Obecnie
zmursza³e, zawilgocone i od-
parzone tynki zosta³y
zast¹pione nowymi i zyska³y
now¹ kolorystykê.

ROCH

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej wy³oni³ podmiot,
który ma uprawnienia do wy-
stawiania œwiadectw charak-
terystyki energetycznej. 

Co to jest?

Œwiadectwo charakterysty-
ki energetycznej to doku-
ment, który okreœla wielkoœæ
zapotrzebowania na energiê
niezbêdn¹ do zaspokojenia
potrzeb energetycznych
zwi¹zanych z u¿ytkowaniem
budynku lub czêœci budynku.
Mówi¹c po prostu, okreœla i
precyzuje, ile potrzeba ener-
gii na ogrzewanie i wenty-
lacjê, przygotowanie ciep³ej
wody u¿ytkowej, ch³odzenie,
a w przypadku budynków
niemieszkalnych równie¿

oœwietlenie. Posiadanie tego
œwiadectwa nak³ada na
w³aœciciela prawo europej-
skie. Celem wprowadzenia
obowi¹zku sporz¹dzania
œwiadectw jest promowanie
budownictwa efektywnego

energetycznie i zwiêkszanie
œwiadomoœci spo³ecznej w
zakresie mo¿liwoœci uzyska-
nia oszczêdnoœci energii w
budynkach. 

Dziêki informacjom zawar-
tym w œwiadectwie w³aœci-

ciel, najemca lub u¿ytkownik
budynku mo¿e okreœliæ
orientacyjne roczne zapo-
trzebowanie na energiê, a
tym samym koszt utrzyma-
nia zwi¹zany ze zu¿yciem
energii. Zasady sporz¹dza-
nia i przekazywania œwia-
dectw charakterystyki ener-
getycznej budynków zosta³y
okreœlone w ustawie z dnia
29 sierpnia 2014 r. o charak-
terystyce energetycznej bu-
dynków.

Œwiadectwo charakterysty-
ki energetycznej nie jest wy-
magane kiedy wykorzystuje-
my istniej¹cy budynek (lub
lokal) na w³asny u¿ytek, to
jest nie zamierzamy go
sprzedawaæ lub wynajmo-
waæ.

Umowa na rok

ZGM z wy³onionym podmio-
tem zawrze umowê na rok,
wartoœæ zamówienia siêgnie
100 tysiêcy z³otych. Wysta-
wianie takiego œwiadectwa
zabezpiecza ZGM/Miasto w
procesie realizacji zawierania
umów najmu na lokale
mieszkalne i niemieszkalne. 

Dotychczas obowi¹zek
uzyskania takiego œwiadect-
wa dotyczy³ tylko w³aœcicieli
nowo wybudowanych do-
mów oraz domów i mieszkañ
przeznaczonych do sprze-
da¿y. Teraz zmienione pra-
wo nak³ada obowi¹zek po-
siadania œwiadectwa tak¿e i
dla starszych lokali.

ROCH

Po remoncie wygląda jak nowy 
Zakoñczy³ siê remont malutkiego budyneczku przy ul. Hawelañskiej 5. To jedyny w tej czêœci miasta obiekt nale¿¹cy do gminy.

Będzie wystawca świadectw 
Ka¿dy budynek dostanie swoje œwiadectwo energetyczne. Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej w³aœnie zakoñczy³ przetarg.

- Remont ma poprawić komfort korzystania z kamienicy,  w
której znajduje się siedziba UTW
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- Budynek przy Hawelańskiej 5 wygląda teraz bardzo okazale

Fo
t. 
Ro
be
rt 
Bo
ro
wy

- Obowiązek posiadania świadectwa dotyczy także starszych lokali
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Dla wielu z nas zapach
Œwi¹t to zarówno aromat
drzewek iglastych (jod³y
kaukaskiej, sosny pospolitej,
œwierku pospolitego),
œwie¿ych owoców (jab³ek,
pomarañczy, mandarynek,
grejpfrutów, cytryny, limonki),
suszonych owoców (skórki
cytryny/pomarañczy, jab³ek,
œliwek), ale te¿ zió³ takich
jak: any¿, cynamon, estra-
gon (zupa rybna, karp z wo-
dy), goŸdziki (barszcz wigi-
lijny, kompot z suszu, karp z
wody, ryba faszerowana),
ga³ka muszkato³owa,
ja³owiec (barszcz wigilijny,
kulebiak), koperek (sandacz
po kaszubsku), liœæ laurowy
(rosó³ z ryby, wywary do ryb,
ryba faszerowana, kulebiak),
lubczyk (zupa rybna), piep-
rz (potrawy rybne, farsze do
uszek i pierogów), rozma-
ryn, sza³wia (karp z wody)
wanilia czy ziele angielskie
(barszcz wigilijny, ryba fa-
szerowana, karp po poz-
nañsku, kulebiak). Potrawy
na œwi¹tecznym stole, przy-
gotowane z dodatkiem zió³,
maj¹ pobudzaæ nie tylko pro-
cesy trawienne, ale te¿ i na-
sze zmys³y, poprawiaæ sa-
mopoczucie i wywo³ywaæ
przyjemne doznania. Niektó-
re z wymienionych zió³ zos-
ta³y ju¿ opisane w numerach
wrzesieñ-listopad Echo Go-
rzowa (s¹ na stronie interen-
towej), dlatego w tym artkule
skupiono siê na pozosta³ych.
Cynamon - to zmielona

wysuszona kora m³odych
ga³¹zek drzewa cynamono-
wego uprawianego na Cejlo-
nie, w Chinach, Japonii, na
Jawie i w Brazylii. Kora cyna-
monowca zawiera 1% olejku,
w sk³adzie którego znajduje
siê aldehyd cynamonowy
(65-75%), dihydrocynamo-
nowy, benzoesowy, eugenol
(4-10%), kuminol, terpeny,
seskwiterpeny oraz garbniki.
Równie¿ w cynamonie obec-
ne s¹ katechiny, flawony, izo-
flawony, flawonole, b³onnik,
chrom, ¿elazo i wapñ.

W potrawach œwi¹tecznych
cynamon znajduje zastoso-
wanie razem ze skórk¹ po-
marañczy np. w zupie mig-
da³owej z ry¿em. Jest ele-
mentem mieszanek
korzennych, dodawanych do
piernika, pierniczków. Mo¿e
byæ cynamon te¿ sk³adni-
kiem aromatycznej i rozgrze-
waj¹cej kawy, herbaty, napa-
rów zio³owych, kakao,
gor¹cego mleka czy te¿ ma-

rynat, farszu, bitek, kotletów,
marchwi, cukinii i dyni.
Obecny w cynamonie alde-
hyd cynamonowy (cynamal)
wykazuje dzia³anie:

· rozgrzewaj¹ce,
· poprawiaj¹ce nastrój, 
· przeciwzaplne
· antygrzybicze, 
· antybakteryjne, 
· antypaso¿ytnicze, 
· antymutagenne 
· antynowotworowe. 
Wyci¹gi cynamonu pozy-

skiwane na drodze ekstrakcji
kory s³u¿¹ do leczenia zabu-
rzeñ pracy przewodu pokar-

mowego (niestrawnoœci,
wzdêcia, stany spastyczne,
brak ³aknienia), zapobiegaj¹
nadkwaœnoœci i dzia³aj¹ prze-
ciwbiegunkowo. Cynamon
szczególnie zalecany dla
osób z artretyzmem i zabu-
rzeniami gospodarki lipidowej.
U chorych na cukrzycê typu 2
wykazano, ¿e spo¿ywanie cy-
namonu w iloœci } 1 g obni¿a
we krwi stê¿enie glukozy, tria-
cylogliceroli i cholesterolu
ca³kowitego. Zawarta w cyna-
monie epikatechina i aldehyd
cynamonowy opóŸniaj¹
postêp choroby Alzheimera
lub Parkinsona. 

Nie zaleca siê spo¿ywania
cynamonu przez: kobiety
ciê¿arne ze wzglêdu na
dzia³anie poronne, osoby z
chorob¹ wrzodow¹ ¿o³¹dka i
dwunastnicy, osoby cho-
ruj¹ce na kamicê w¹trobow¹
i zaburzenia funkcjonowania
pêcherzyka ¿ó³ciowego ze
wzglêdu na zawarty w nim
eugenol. Cynamon jest te¿
alergenem kontaktowym i
pokarmowym, dlatego mo¿e
wywo³ywaæ zmiany atopowe
w okolicy czerwieni wargo-
wej, dzi¹se³ i na d³oniach.

Cynamon znajduje te¿ za-
stosowanie w kosmetologii

np. maseczka z ³y¿ki miodu,
³y¿ki cynamonu zmniejsza
objawy tr¹dziku ju¿ po tygod-
niu jej stosowania.
Ga³ka muszkato³owa -

drzewo pochodz¹ce z Indii
Wschodnich, Jawy, pó³wy-
spu Malajskiego, Brazylii.
Stosuje siê j¹dra orzecha
pozbawionego twardej ³upi-
ny. Jej cennym olejkiem jest:
pinen (15%), kamfen, limo-
nen, cyneol, alkohole terpe-
nowe. W ga³ce znajduje siê
te¿ halucynogenny metylo-
ksysafrol (8%), mirystycyna,
witaminy z grupy B, witamina

A i C, wapñ, ¿elazo, magnez,
potas, fosfor.

Zmielona (ucierana) ga³ka
znajduje zastosowanie jako
dodatek do:

· w przetwórstwie miêsnym,
· w przemyœle cukierniczym

(np. ciast, s³odyczy, przy-
praw do pierników),

· wysokogatunkowych wó-
dek (np. ajerkoniaku), do
grzanego wina,

· do dañ kapustnych,
· do dañ rybnych,
· do zup (np. krem z dyni) i

sosów (np. beszamelowego).
W potrawach œwi¹tecznych

ga³ka znajduje zastosowanie
do œwi¹tecznego pasztetu z
grzybami, piernika razem z
goŸdzikami i cynamonem,
skórka pomarañczy.

Warto wspomnieæ, ¿e ga³ka
muszkato³owa wykazuje
dzia³anie:

· poprawiaj¹ce trawienie (kol-
ki, wzdêcia, biegunki i nie-
strawnoœci),

· wiatropêdne, przeciwzapal-
ne, przeciwzakrzepowe, 

· przeciwutleniaj¹ce, prze-
ciwalergiczne, 

· przeciwbólowe,  u³atwiaj¹ce
zasypianie i utrzymanie snu,

· ³agodz¹ce objawy stresu
przez zwiêkszenie syntezy se-

rotoniny tzw. „hormonu
szczêœcia” w mózgu,

· przeciwstarzeniowe,
gdy¿ chroni skórê przed pro-
mieniami UV.

Olej z ga³ki muszkato³owej
znajduje zastosowanie w le-
czeniu stanów zapalnych
pêcherza moczowego i dróg
moczowych oraz halitozy (nie-
przyjemnego oddechu). Dziêki
obecnoœci mirystycyny w
ga³ce wp³ywa ona na przep³yw
krwi w naczyniach wspoma-
gaj¹c potencjê. Jednoczeœnie
ze wzglêdu na dzia³anie tego
zwi¹zku ga³ka nie powinna

byæ spo¿ywana przez osoby z
epilepsj¹, kobiety ciê¿arne i
karmi¹ce, alergików i dzieci,
gdy¿ w wiêkszych iloœciach
wykazuje dzia³anie psychotro-
powe, narkotyczne i poronne.
Mo¿na uzyskaæ podobny
smak do ga³ki poprzez wymie-
szanie innych bezpieczniej-
szych zió³ tj.: cynamonu, imbi-
ru, liœcia laurowego i ziela an-
gielskiego.

Ga³ka ze wzglêdu na
dzia³anie antyseptyczne i
przeciwzapalne wykorzysty-
wana jest w produkcji kos-
metyków do cery tr¹dziko-
wej, ale te¿ past do zêbów,
perfum, myde³ i szamponów.
Cytrusy - to owoce roœlin z

rodzaju Citrus L. których
uprawa historycznie odby-
wa³a siê w Azji ju¿ w cza-
sach staro¿ytnych. Zalicza
siê do nich najbardziej popu-
larne w Polsce m.in. cytrynê
zwyczajn¹, s³odk¹ i gorzk¹
pomarañczê, lionkê, grejp-
fruty, pomelo i klementynki.
S¹ one niskoenergetyczne,
zawieraj¹ przeciwutleniacze
(apigenine i naringeninê, wi-
taminê C), sk³adniki mineral-
ne (potas, magnez), b³onnik
³agodz¹cy zaparcia, ale i te¿
przeciwnowotworowe limoni-

dy. Choæ cytrusy nie nale¿¹
do zió³, to jednak znajduj¹
swoje sta³e miejsce na
œwi¹tecznym stole. 

Z cytrusów wykorzystuje
siê w potrawach œwi¹tecz-
nych ca³¹ cytrynê (zupa fa-
solowa ze œliwkami), a sok z
cytryny np. do œledzia w oli-
wie, sa³atki œledziowej, plac-
ka dro¿d¿owego z makiem
czy te¿ kr¹¿ków rybnych z
chrzanem. Sok z pomarañ-
czy dodaje siê do pierniko-
wego bakaliowca. Natomiast
starte skórki z cytryny lub po-
marañczy stosuje siê do

kompotu z suszu, maku z ba-
kaliami, ³amañców z makiem,
herbat rozgrzewaj¹cych,
ciast (makowca, bab, keksa).
Mi¹¿sz z cytryny i pomarañ-
czy wykorzystuje siê do przy-
rz¹dzenia sa³atki œledziowej z
buraczkami i cytrusami.
Wanilia - to pn¹cze z rodzi-

ny storczykowatych (Orchi-
daceae) pochodz¹ce z Me-
ksyku, uprawiane w Brazylii,
Indiach, Guajanie, na Jawie,
Cejlonie i Madagaskarze.
Owocem jest pod³u¿na to-
rebka, która poddawana jest
procesowi fermentacji wów-
czas bezwonna glukownilia
ulega rozpadowi do glukozy i
wonnej waniliny (1,3-2,9%).
Na aromatycznych zapach
te¿ wp³ywa kwas cynamono-
wy, alkohol waniliowy. Laska
wanilii zawiera te¿ garbniki,
cukry, ¿ywice i œluzy. 

Wanilia mo¿e byæ stosowa-
na jako: p³ynny ekstrakt, eks-
trakty proszkowe, pasty oraz
zmielone czêœci laski wanilii.
W ró¿nych formach ma za-
stosowanie jako dodatek do:

· mieszkanek w przemyœle
cukierniczym i piekarniczym,

· czekolady,
· deserów instant typu bu-

dyñ,

· kremów, ciast, lodów,
· sosów instant,
· likierów, nalewek, miodów

pitnych,
Laska wanilii jest sk³adni-

kiem placka dro¿d¿owego z
makiem czy makówek w mle-
ku. Natomiast zapach wani-
liowy dodawany jest do kutii i
klusek z makiem. Cukier wa-
niliowy stosowany jest do
maku z bakaliami, ³amañców
z makiem, bab, keksów, ma-
kowców, strucli z powid³ami
czy te¿ lukrów do ciast.

Warto wspomnieæ, ¿e wani-
lia wykazuje dzia³anie: 

· przeciwnowotworowe (ha-
muje namna¿anie siê komó-
rek raka okrê¿nicy, powoduje
naturalna œmieræ (apoptozê)
komórek raka w¹troby;

· przeciwutleniaj¹ce (chroni
komórki mózgowe i hepatocyty
w¹troby) przed dzia³aniem
szkodliwych wolnych rodników; 

· przeciwzapalne, pobu-
dzaj¹ce, rozgrzewaj¹ce.

Osoby ze sk³onnoœciami do
alergii powinny waniliê uni-
kaæ ze wzglêdu na mo¿li-
woœæ wywo³ania egzemy,
podra¿nienia skóry i jej kon-
taktowego zapalenia, czy te¿
zmiany w pigmentacji.

Ca³oœæ œwi¹tecznego zapa-
chu dope³niaj¹ aromaty in-
nych surowców u¿ytych do
wykonania potraw takich jak:
cebula, chrzan, czosnek,
grzyby, jaja, kapusta kiszo-
na, mak, migda³y, miód, na-
tka pietruszki oliwa z oliwek,
orzechy, seler, rodzynki, ry-
by, miêso, wêdliny, ¿elatyna. 
Ci¹g dalszy nast¹pi…

dr hab. in¿. ZUZANNA GOLUCH,
prof. UEW

Katedra Technologii 
¯ywnoœci i ¯ywienia

Wydzia³ In¿ynierii Produkcji 
Uniwersytet Ekonomiczny we Wroc³awiu

Ziołowy zapach Świąt
Bożego Narodzenia
Czêsto zapachy Œwi¹t wywo³uj¹ wspomnienia z bezpiecznego i beztroskiego okresu dzieciñstwa, ciep³ej rodzinnej atmosfery, równie¿ w gronie ju¿
nie¿yj¹cych dzisiaj przodków. Wystêpuje bardzo du¿e zró¿nicowanie potraw œwi¹tecznych, a tym samych ich zapachów, w zale¿noœci od regionu
kraju czy te¿ pochodzenia. 

Cynamon Cytryny
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Dzikie œlizgawki urz¹dzono
na stawach, zalewach oraz
w zakolach Warty. By³o to
niebezpieczne, no i musia³
byæ têgi mróz.

W 1958 roku Edmund Wa-
dzyñski, by³y hokeista Legii
Warszawa, rozpocz¹³ trenin-
gi z grup¹ ch³opców na za-
marzaj¹cych rozlewiskach
Warty. Mo¿na powiedzieæ,
¿e tworzy³ siê zal¹¿ek
dru¿yny, ale nie by³o lodo-
wiska, dlatego na pocz¹tku
lat 60. Edmund Wadzyñski
podj¹³ starania o to, by zain-
teresowaæ spraw¹ w³adze
miejskie. Z jego inicjatywy
powsta³ w styczniu 1963 ro-
ku Spo³eczny Komitet Budo-
wy Sztucznego Lodowiska z
sekretarzami partii na czele.
Obecnoœæ osób z grona
w³adz lokalnych mia³a za-
pewniæ sukces budowy
obiektu, a przejêcie sekcji
hokejowej pod skrzyd³a
Zak³adu W³ókien Chemicz-
nych Stilon mia³a spowodo-
waæ przyspieszenie budowy
lodowiska.

Najpierw była oświetlona
ślizgawka

Motorem napêdowym spra-
wy ca³y czas pozostawa³ nie-
strudzony E. Wadzyñski. Za-
nim rozpoczê³a siê budowa
profesjonalnego lodowiska,
postara³ siê o wylanie „du¿ej
œlizgawki” z oœwietleniem i
bandami w Parku S³owiañ-
skim. Natomiast prace przy
prawdziwej tafli zaczê³y siê
w maju 1966 roku, choæ en-
tuzjaœci sztucznego lodowis-
ka natrafiali na liczne prze-

szkody. Nie wolno by³o np.
budowaæ sztucznych lodowisk
w miastach poni¿ej 150 tysiê-
cy mieszkañców, chyba ¿e
by³o to miasto wojewódzkie.
Trzeba by³o wiele zabiegów,
by administracyjne przepisy i
zakazy omijaæ. Rzeczywistoœæ
gospodarcza  tamtych czasów
sprawia³a tak¿e, ¿e wielu ma-
teria³ów budowlanych po pro-
stu brakowa³o, nie mo¿na ich
by³o zdobyæ. 

Jak pisa³  ,,Stilon Gorzow-
ski” w czerwcu 1966 roku,
najwa¿niejszym problemem,
po sprawach urzêdowych,
by³o zdobycie rur, które mia³y
byæ zamontowane pod tafl¹.
Uda³o siê ten problem roz-
wi¹zaæ dziêki wspó³pracy z
hut¹ Jednoœæ w Siemianowi-
cach. Lodowisko mia³o byæ
budowane w ramach czynu
spo³ecznego, Komitet zwra-

ca³ siê wiêc do wielu instytu-
cji i miejscowych w³adz o po-
moc. Najwiêkszy wk³ad w
budowê lodowiska mia³
oczywiœcie ZWCh Stilon,
który przekaza³ dzia³kê pod
budowê. Ju¿ sam fakt prze-
kazania terenu nieodp³atnie
pozwoli³ obni¿yæ kosztorys
wstêpny o kwotê rzêdu
ówczesnych 4-5 milionów
z³otych.

Pierwsze spychacze z Go-
rzowskich Zak³adów Mecha-
nicznych pojawi³y siê w maju
1966 roku i mia³y  przygoto-
waæ nieckê. O pracach przy
budowie lodowiska regularnie
wspomina³y lokalne media
(„Gazeta Gorzowska”, „Stilon
Gorzowski”). Informowano, ile
godzin spo³ecznie przepraco-
wali pracownicy gorzowskich
zak³adów, zgodnie z PRL-
owskim ruchem przodownict-
wa pracy. Wymieniano przo-
downików, a sami pracownicy
Stilonu - o czym wspomina³a
zak³adowa gazeta - przepra-
cowali 27 tysiêcy godzin robo-
czych. Istotnym wk³adem Sti-
lonu w budowê lodowiska
by³o tak¿e popularyzowanie
samego przedsiêwziêcia,
tworzenie odpowiedniego kli-
matu wœród ró¿nych
zak³adów gorzowskich.

Wœród gorzowian czêsto
jednak pojawia³y siê sympto-
my zniecierpliwienia, gdy¿
efektów dzia³alnoœci nie by³o
widaæ i na terenie budowy
niewiele siê dzia³o. Mia³o to
m.in. odzwierciedlenie w za-
mieszczonej w „Stilonie Go-
rzowskim” Zak³adowej Szop-
ce Noworocznej w grudniu
1965 roku: „Czekamy trzy la-
ta blisko. Gdzie jest sztuczne
lodowisko? Tylko na chodni-
kach œlisko. Czekamy 3 lata
blisko. Gdzie jest sztuczne
lodowisko?”.

Rozpisano nawet konkurs
na nazwę 

Jednak w drugiej po³owie
1966 roku oraz w pierwszej
po³owie 1967 widoczne by³y
ju¿ efekty budowy tafli. O

ogromie pracy œwiadcz¹ bu-
dowlane statystyki: pod tafl¹
znalaz³o siê 20 km rur, wyko-
nano 7 tysiêcy spawów,
zu¿yto 900 metrów szeœcien-
nych betonu, usuniêto ty-
si¹ce metrów ziemi. Na
podk³ad tafli zu¿yto 1025 wy-
wrotek ¿wiru. Jak wygl¹da³y
kwestie finansowe zwi¹zane
z budow¹ lodowiska? Koszt
wyniós³ 8,5 miliona z³otych, z
czego po³owa pieniêdzy po-
chodzi³a z dotacji Totalizato-
ra Sportowego. Dla porów-
nania, sztuczne lodowisko w
Szczecinie kosztowa³o oko³o
16 milionów z³otych. 

Ciekawostk¹ by³ fakt, ¿e
równie¿ zawodnicy Stilonu z
sekcji hokejowej pracowali
przy budowie lodowiska w
ramach czynu spo³ecznego.
Mia³o to miejsce w sierpniu
1967 roku, w godzinach od 9
do 12, a praca ta by³a trakto-
wana jako „trening si³owy” -
takie informacje znalaz³em w
gorzowskim archiwum w
teczce poœwiêconej budowie
Lodostilu. P³yta lodowiska
mia³a 1800 metrów  i otoczo-
na by³a band¹. Obiekt mia³
oœwietlenie, z megafonów
p³ynê³a muzyka, na miejscu
mo¿na by³o wypo¿yczyæ i
naostrzyæ ³y¿wy, funkcjono-
wa³a kawiarenka.

Przed oddaniem lodowiska
do u¿ytkowania rozpisano
konkurs na jego nazwê. Przy
jej tworzeniu nale¿a³o braæ
pod uwagê kombinacjê
trzech pojêæ: Stilon, lodowi-
sko, Gorzów. Ostatecznie no-
wy obiekt otrzyma³ nazwê Lo-
dostil. Jakie argumenty o tym
zdecydowa³y? By³a to najbar-
dziej dŸwiêczna i oddaj¹ca
charakter obiektu nazwa. Lo-
dowisko znajdowa³o siê przy
Stilonie, za³oga, dyrekcja
zak³adu mia³y najwiêkszy
wk³ad w powstanie i utrzyma-
nie obiektu. Tak¹ argumen-
tacjê mo¿na by³o przeczytaæ
w ,,Gazecie Gorzowskiej”. In-
ne popularne nazwy to Go-
rzostil oraz Stilonka (tak
mia³a siê nazywaæ druga

mniejsza tafla, której jednak
nigdy nie wybudowano). 

Zwyciêzcy konkursu otrzy-
mali bezp³atne karty wstêpu
na lodowisko na ca³y sezon.
P³ytê lodowiska udostêpnio-
no mieszkañcom 6 stycznia
1968 roku. By³o to 17.
sztuczne lodowisko w Polsce
i jedyne w ówczesnym woje-
wództwie zielonogórskim.
Wstêp na gorzowskie lodo-
wisko by³ p³atny, regulamin i
cennik wywieszono w wi-
docznym miejscu, a za³oga
Stilonu mia³a ulgowe bilety.
Wszyscy jednak podkreœlali,
¿e warunki na lodowisku s¹
prowizoryczne. Nie by³o do-
stêpu do szatni, obiekty to-
warzysz¹ce i drogi dojazdo-
we do lodowiska by³y w bu-
dowie. Lodowisko czeka³o
na II etap budowy.

Zostawili im cały swój
sprzęt hokejowy

Gorzowianie jednak mogli
od wrzeœnia do kwietnia jeŸ-
dziæ na ³y¿wach po tafli. Lo-
dostil czêsto by³ wype³niony
amatorami ³y¿wiarstwa,
przybywa³a tam m³odzie¿ z
gorzowskich szkó³. Du¿ym
zainteresowaniem cieszy³y
siê organizowane tam bale
kostiumowe. Obiekt czynny
by³ nawet do godziny 23.
Wynika³y z tego pewne pro-
blemy natury „regulamino-
wej”. Jeden  z czytelników
„Stilonu Gorzowskiego” w li-
œcie do redakcji zarzuca³, ¿e
po godzinie 22 „na tafli znaj-
duj¹ siê dzieci i m³odzie¿ w
wieku szkolnym „solo”, bez
opieki starszych, co jest jaw-
nym naruszeniem regulami-
nów szkolnych”. Apelowa³
on, by o tej godzinie nie
wpuszczaæ dzieci i m³od-
zie¿y na lodowisko. W tym
samym liœcie bywalec Lo-
dostilu skar¿y³ siê równie¿
na ,,rozwydrzonych wyrost-
ków”, którzy nie dbali o bez-
pieczn¹ jazdê na lodowisku. 

Przy Lodostilu dzia³a³y
szkó³ki ³y¿wiarskie, sekcje
hokejowe oraz ³y¿wiarstwa

figurowego. Hokeiœci Stilonu
pierwszy mecz rozegrali 13
stycznia 1969 roku z kolega-
mi ze Szczecina. Mecz zakoñ-
czy³ siê zdecydowanym zwy-
ciêstwem goœci. Trener Wa-
dzyñski dostrzega³ wady
swoich zawodników, zapew-
nia³ jednak, ¿e wkrótce Stilon
bêdzie siê liczy³ na hokejo-
wej mapie Polski. S³owa tre-
nera wkrótce sprawdzi³y siê i
hokeiœci rozgrywali mecze w
II lidze hokeja, byli nawet o
krok od awansu do I ligi.

W styczniu 1970 roku w
grodzie nad Wart¹ po raz
pierwszy rozegrano mecz
miêdzynarodowy, w którym
Stilon pokona³ dru¿ynê z
NRD (Dynamo Malchin)
10:2. Do Gorzowa
przyje¿d¿a³y te¿ inne
dru¿yny z krajów „demokra-
cji ludowej”, ale tak¿e ze
Szwecji i Finlandii. W tych
towarzyskich potyczkach wy-
raŸnie wygrywali z gospoda-
rzami. Po jednym z takich
spotkañ Skandynawowie,
widz¹c, w czym graj¹ stilo-
nowcy, zostawili im ca³y swój
sprzêt hokejowy.

Po 14 latach Lodostil
przestał działać

W po³owie lat 70. zapad³a
decyzja o uczynieniu z Lo-
dostilu „normalnego” lodo-
wiska  z zadaszeniem,
oœwietleniem i funkcjonalny-
mi trybunami. Zadania
podjê³o siê w 1975 roku Go-
rzowskie Przedsiêbiorstwo
Budownictwa Przemys³owe-
go, czyli popularna ,,Prze-
mys³ówka”. By³a równie¿ zgo-
da dyrekcji Stilonu na stwo-
rzenie lodowiska z
prawdziwego zdarzenia. Skoñ-
czy³o siê niestety, jak to w
,,dekadzie sukcesu” bywa³o,
najpierw rozgrzebaniem
obiektu, potem jego zamkniê-
ciem. Co gorsza, wkrótce za-
mkniêto œlizgawkê dla miesz-
kañców, a lodowisko by³o tyl-
ko dostêpne dla hokeistów.
Niestety,  po kilku kolejnych
latach zabrak³o lodowiska i
dla hokeistów, a sekcja hoke-
ja upad³a.

Po 14 latach Lodostil prze-
sta³ dzia³aæ, choæ gorzowia-
nie ca³y czas mieli nadziejê
na remont lodowiska i po-
nowne jego otwarcie. W
1987 roku przy ulicy Pomor-
skiej pojawi³y siê nawet bry-
gady budowlane. Mia³ po-
wstaæ nowoczesny pawilon, a
po obu stronach tafli betono-
we trybuny na trzy tysi¹ce wi-
dzów. W planach by³a rów-
nie¿ budowa nowego oœwiet-
lenia. Jak siê okaza³o, by³y to
tylko plany. Dziœ po lodowisku
pozosta³o wspomnienie, a tyl-
ko starsi gorzowianie mog¹
wskazaæ miejsce, gdzie kie-
dyœ ono siê znajdowa³o. 

PRZEMYS³AW DYGAS

Jak Lodostil czynem społecznym budowano
Po wojnie amatorzy ³y¿ew mogli w Gorzowie tylko marzyæ o prawdziwym lodowisku.

Przy Pomorskiej kiedyś mieliśmy drużynę hokeja na wysokim poziomie
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Andrzej Wołkowski, olimpijczyk z Garmisch-Partenkirchen z
1936 roku, w latach 1976-82 był trenerem gorzowskich
hokeistów
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